
Over dit boek

Dit is een digitale kopie van een boek dat al generaties lang op bibliotheekplanken heeft gestaan, maar nu zorgvuldig is gescand door Google. Dat
doen we omdat we alle boeken ter wereld online beschikbaar willen maken.

Dit boek is zo oud dat het auteursrecht erop is verlopen, zodat het boek nu deel uitmaakt van het publieke domein. Een boek dat tot het publieke
domein behoort, is een boek dat nooit onder het auteursrecht is gevallen, of waarvan de wettelijke auteursrechttermijn is verlopen. Het kan per land
verschillen of een boek tot het publieke domein behoort. Boeken in het publieke domein zijn een stem uit het verleden. Ze vormen een bron van
geschiedenis, cultuur en kennis die anders moeilijk te verkrijgen zou zijn.

Aantekeningen, opmerkingen en andere kanttekeningen die in het origineel stonden, worden weergegeven in dit bestand, als herinnering aan de
lange reis die het boek heeft gemaakt van uitgever naar bibliotheek, en uiteindelijk naar u.

Richtlijnen voor gebruik

Google werkt samen met bibliotheken om materiaal uit het publieke domein te digitaliseren, zodat het voor iedereen beschikbaar wordt. Boeken
uit het publieke domein behoren toe aan het publiek; wij bewaren ze alleen. Dit is echter een kostbaar proces. Om deze dienst te kunnen blijven
leveren, hebben we maatregelen genomen om misbruik door commerciële partijen te voorkomen, zoals het plaatsen van technische beperkingen op
automatisch zoeken.

Verder vragen we u het volgende:

+ Gebruik de bestanden alleen voor niet-commerciële doeleindenWe hebben Zoeken naar boeken met Google ontworpen voor gebruik door
individuen. We vragen u deze bestanden alleen te gebruiken voor persoonlijke en niet-commerciële doeleinden.

+ Voer geen geautomatiseerde zoekopdrachten uitStuur geen geautomatiseerde zoekopdrachten naar het systeem van Google. Als u onderzoek
doet naar computervertalingen, optische tekenherkenning of andere wetenschapsgebieden waarbij u toegang nodig heeft tot grote hoeveelhe-
den tekst, kunt u contact met ons opnemen. We raden u aan hiervoor materiaal uit het publieke domein te gebruiken, en kunnen u misschien
hiermee van dienst zijn.

+ Laat de eigendomsverklaring staanHet “watermerk” van Google dat u onder aan elk bestand ziet, dient om mensen informatie over het
project te geven, en ze te helpen extra materiaal te vinden met Zoeken naar boeken met Google. Verwijder dit watermerk niet.

+ Houd u aan de wetWat u ook doet, houd er rekening mee dat u er zelf verantwoordelijk voor bent dat alles wat u doet legaal is. U kunt er
niet van uitgaan dat wanneer een werk beschikbaar lijkt te zijn voor het publieke domein in de Verenigde Staten, het ook publiek domein is
voor gebruikers in andere landen. Of er nog auteursrecht op een boek rust, verschilt per land. We kunnen u niet vertellen wat u in uw geval
met een bepaald boek mag doen. Neem niet zomaar aan dat u een boek overal ter wereld op allerlei manieren kunt gebruiken, wanneer het
eenmaal in Zoeken naar boeken met Google staat. De wettelijke aansprakelijkheid voor auteursrechten is behoorlijk streng.

Informatie over Zoeken naar boeken met Google

Het doel van Google is om alle informatie wereldwijd toegankelijk en bruikbaar te maken. Zoeken naar boeken met Google helpt lezers boeken uit
allerlei landen te ontdekken, en helpt auteurs en uitgevers om een nieuw leespubliek te bereiken. U kunt de volledige tekst van dit boek doorzoeken
op het web viahttp://books.google.com
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https://books.google.nl/books?id=D2J-e5RWr6UC&hl=nl
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VOORBERICHT.

- . . . . . .

-

Ik bied hier geene regelmaatige Spraakkunst

aan. - Wy hebben toch de Nederduitſche

Spraakkunst van L. vAN BoLH G1s, door de

Maatſchappy tot Nut van 't Algemeen be

'kroond.

Ook bied ik geene Rudimenta aan, indien

men hier door, niet in een algemeenen zin,

verſtaat, een eenvoudig taalkundig onderwys

voor eerstbeginnenden, maar, meer bepaald,

eene verkorte regelmaatige Grammatica of

Spraakkunst.

Ik geef een ſpel- en taalkundig onderwys

voor de ſchooljeugd. Myn doelwit was, om,

in een Schoolboekje, de noodigſte beginſelen

onzer Nederlandſche ſpel- en taalkunde, op

eene eenvoudiger en bevatlyker wyze voor

ſte draagen, dan in eene meer regelmaatige

ſpraakkunst geſchieden kan. - -

- A 2 - Ik
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Ik wilde de Jeugd eene handleiding gee:

ven, om, op eene gemaklyke wyze, onze

Moedertaal zonder grove en aanſtootlyke feis

lente leeren ſchryven, en haar, zonder veel

hoofdbreeken, op den weg helpen ter ver

dere beoefening. .

Om, zoo veel mogelyk, myn oogmerk te

bereiken, heb ik dikwerf, niet zonder veel

moeite, een ongebaand pad bewandeld.

De menigvuldige ſpraakkunstwoorden, fy

ne onderſcheidingen, en diepzinnige berede-

neering van regels, zyn, zo veel my doen-T »

lyk was, vermyd: van eenige dervoornaam,

ſte taaldeelen, de naamvallen, . enz. kon ik j

echter niet voorby eenig gewag te maaken.

Doorgaans heb ik my van eene menigte

voorbeelden bediend, om dat ik proefonder-

vindelyk overtuigd ben, dat door dezelve

een groot deel der ſpraakkunst veel gemak- |

lyker en ſpoediger begreepen wordt, dan door i

de bondigſte beredeneering. -
|

Voorts
A
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Voorts heb ik getracht, om zulke voor

beelden te ontwerpen, en zoodaanig uit te

werken, als, naar myne gedachten, van de

onërvaarene jeugd, gemaklykst kunnen gelee

zen en begreepen worden: en die tevens ge

ſchiktst waaren, om, behalven haarhoofddoel,

naamlyk het aanleeren onzer moedertaal, ook

nog eenig ander nut te kunnen veroorzaaken:

waar door dan ook het drooge, dat er in de

taal-oefening is, niet weinig verleevendigd en

veraangenaamd wordt.

T- Ter meerdere onderſcheiding zyn de voor

beelden met eene andere letter gedrukt, en

hier door wierd het noodzaaklyk, dat het

geen de allermeeste oplettendheid vorderde,

met hoofdletters uitgedrukt wierde. 't Is waar,

dit zal den leerling in het ſchielyk voortlee

zen wel enigzins hinderlyk zyn, maar even

daar door zal men des te beter zyn oogmerk

bereiken, om, naamlyk, de aandacht van den

leezer er meer en langer by te bepaalen.

A 3 , Meer
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'Meermalen werd ik door mynen taalkun

digen Vriend L. van Bolhuis opgewekt,

om myne krachten tot het ontwerpen van

zulk een ſchoolboek te beproeven, en toen,

ik Hem de vruchten van mynen arbeid, ter

naauwkeuriger beſchaaving of verbetering,

toezond, heeft hy zyne hand hier van ook:

niet onttrokken. Tot deze openlyke erken

tenis acht ik my verpligt te zyn: - - - - 7
w w

- - -

- ;- - - - - - - - • - , * -

DE SCHRYvER,

Oude PekelA. "

1797. -
-

Naſchrift omtrent dezen tweeden druk,

De veranderingen in dezen tweeden druk, bladz. 48

en 49, vertrouwt de Schryver, zal den Leezer'

niet onaangenaam zyu. - ,

2
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S. I.

Nederduitsch Ab c,

Gemeene letters. :

a b c d e f g h ij k 1 m n
O P q r s ſ t u v w x y z.

Hoofdletters.
-

A B C D E F GH I J K LM

'N o P Q R s T U v w x Y z.

S II.

Van het gebruik der letters.

De Hoofdletters gebruikt men:
-

1. Om er het eerſte woord van elken volzin

mede te beginnen, »

- A 4 - 2. Voor

-
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/ -

2. Vooraan by alle ## naamen: als van

menſchen, gelyk Adam, Eva; - van ſteden, als

Amſterdam, Groningen; van landen, als Neder

land, Frankryk; van kunſten, als Letterkunst, .

Zangkunst, enz.

Ziet dit alles is één volzin, in het volgende

voorbeeld: ,, Laurens Koster, te Haarlem, zyn

,, de eene ſtad in Holland, heeft de voortreflyke

,, Boekdrukkunst uitgevonden, in het jaar 144o.”

3. Somtyds gebruikt men de Hoofdletters, om

er gebeele woorden of volzinnen mede uit te druk

ken; naamlyk als men die zeer byzonder wil opge

merkt hebben, gelyk in dit Schoolboek dikwerf

plaats heeft. ' - - - - - - - -

4. Eindelyk vangt men altyd elken dicht- of

rymregel van een vers, met eene hoofdletter aan.

Voor het overige moet men altyd gemeene

letters gebruiken. - T - 'L :: 3, 4,

we -

S III. 2 , ºp t
'

- Van de onderſcheiding der letters.

Men onderſcheidt de letters, in Vocaalen of

Klinkletters, ook wel Zelfklinkers genoemd, en

in Conſonanten of Medeklinkers. - '-4

De Zelfklinkers zyn de volgende zes:

a e i o u y. .'

Deze noemt men Klinkletters, om dat zy aan

alle lettergreepen, en woorden, den klank geeven:

zoo dat men zonder klinkletter geen één volkoo

men woord, of lettergreep, ſchryven kan. b. v. de

woorden, - * - - -

- 5- 7 - -

e- -w

,”

- acht, -
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N

acht, den, min, ons, put, wyn,

hebben elk eene van de zes klinkletters, maar
wanneer men er die nu uit weglaat, dan is het,

cbt, dn, mn, ns, pt, wn,

welke letters niet geſpeld kunnen worden, om

dat zy van klinkletters ontbloot zyn.

Kan men dus geen volkoomen woord, of letter

greep, zonder klinkletter ſchryven; by verkorting

echter ſchryft men wel eens: 'k voor ik, 's voor,

des, 't voor het: b. v. 't is goed, 'kzal 's mor

ens bidden, is zoo veel alsof men ſchryft: het

is goed, ik zal des morgens bidden.

en noemt de zes voornoemde letters an

ders ook wel. Zelfklinkers, om dat zy in veele

lettergreepen of woorden, op zich zelve klank

hebben, zonder byvoeging van medeklinkers.

Dus maaken de o en u elk op zichzelve een ge

heel woord uit in onze taal. b. v. O gy boos

doenders ! hoe bitter zal U dezonde opbreeken !-

Alle zelf klinkers maaken, ieder afzonderlyk, ſoms

eene lettergreep uit; b. v. de a in Adam, de e

in Eva, de i in Iſai, de o in over, de u in uwe,

de y in yver. , -

Somtyds maaken twee of drie zelfklinkers een

geheel woord uit; als a, i, in ai; e, i, in ei;

o, o, i, in ooi: dikwerf maaken twee of drie

zelfklinkers eene lettergreep uit, als a, u, in

Auguſtus, e, u, in Eutychus; e, i, in eiland,

f, e, in ieder, o, e, in oever, o, u, in ouwel;

w, i, in uiterlyk, e, e, u, in eeuwig. '

* * *

- A 5 De

- 4 * * *
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x

De Medeklinkers zyn deze twintig: -

b c d'f g hj k l m n p q r s t vw x zº

waar by men nog de ch voegen kan, hebbende ,

den klank van che.

Deze worden Medeklinkers genoemd, om dat

zy, nevens de zelf klinkers, in de meeste woor

den en lettergreepen medeklinken, ofſchoon zy

anders op zichzelven geen geluid aan een woord -

geeven kunnen.

- - S. IV,

Van het gebruik der Zelfklinkers

Men moet vooral acht geeven, in welke geval

len men noodzaaklyk één of twee zelf klinkers

plaatſen moet. Immers, tuſſchen pal en paal,

het en beet, min en myn, kok en kook, ur en

uur, is zeer groot onderſcheid; gelyk de volgen

de voorbeelden nader aanwyzen. -

Tº Helden ſtaan, in tyd van nood, PAL als een

PAAL voor het behoud van 't Vaderland.

Men moet het yzer ſmeeden, terwyl HET -
HE ET is. \ zº --

Ik M IN met recht MYN eigen welzyn. -

kok! Kook de ſpyzen wel gaar. -

UR was Abrahams vaderland, en UUR is het

vierentwintigſte deel van een etmaal. - * *

Uit deze voorbeelden ziet men, dat woorden

die een korten klank hebben, noodzaaklyk m
één', die één langen klank hebben, twee# e

z- 3e - ººk s
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º

klinkers behoeven. Wanneer men hier in mis

tast, krygen veele woorden eene geheel andere

etekenis, en andere worden louter onzin. b. v.

ls iemand, dien men eene rekening betaalde, er

onder ſchreef: voo LD AN in plaats van voL

DAAN. -

Nu zullen wy nog een paar aanmerkingen laa

ten volgen, met betrekking tot de y en de o. ,

- Zy, die maar vyf klinkletters erkennen in onze

taat, gebruiken, in plaats van de y, de verleng

de ij...- Anderen merken de y als een zes

den zelfklinker aan, en geeven er een klank aan,

die naby de ei komt; om dus ziet en zyt, wien

en wyn, zoo wel in klank als in ſpelling, beter

van elkanderen te kunnen onderſcheiden: dewyl

ij, zynde zoo veel als ii, zulk een klank niet

kan veroorzaaken, als het achtbaar gebruik, in

de voornaamſte plaatſen van ons Vaderland, aan

die woorden gehecht heeft. *, 7

Ten aanzien van de o merken wy aaú, dat haa

re klank in ſommige woorden dof, en in andere

woorden helder is. De o klinkt dof in de woor

den, dof, dol, op, mof, paf, wol, vol, ton, zon,

In de volgende woorden heeft de o een helder

geluid: lot, tot, rot, pot, zot, tol, os, vos, enz.

* S. V.

Van de woorden , in welke ſommigen één', en

anderen twee zelfklinkers ſchryven.

. Er zyn veele woorden, die in 't enkelvoudige

volſtrekt twee zelfklinkers noodig hebben; als

daad, ſteen, dood, ſchuur enz. dit wordt van
re nie

- s
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niemand ontkend: maar er zyn groote Taalken

1?ers, die, als zulke woorden meervoudig gemaakt

worden, dan één van die klinkletters uitlaaten;

en ſchryven dus: daden, ſtenen, doden, ſchuren.

Andere groote taalkundige Schryvers beweeren,

dat men die twee klinkers van 't enkelvoudige,

ook in 't meervoudige behouden moet; en ſpellendaarom de volgende woorden aldus: w

Meerv. Enkelv. Meero. Enkelv.

aalen van aal ſteenen van - ſteen

haalen -- haal - ooren - * OOIT

daaden - -- daad oogen -- oog

haaten -- haat dooden -- dood

kwaalen -- kovaal hooren - , hoor

taalen -- taal poogen -- - poog

zaaken -- zaak IlluſCII enwe UIUIr

eeren -- eer Vuuren -- VIIIIr

eetCIl -- eet - muuren -- Inuut

beenen -- been ſchuuren - ſchuur

wanneer men de dubbele klinkerſpelling aan

neemt in woorden, die door de byvoeging van en

meervoudig gemaakt worden, dan moet men die

ook gebruiken, als enkelvoudige woorden, die twee

klinkers hebben, eenig ander byvoegſel bekoomen;

als . . -

e in kwaade, van kwaad; er in dooper, van doop,

ig in geloovig, van geloof, ing in# , van

leen; aar in leeraar, van leer; ier in ſchoolier,

van ſchool.

t
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: - - S, VI. -

Van meervoudige, of meerſillabige woor

den, die geene twee klinkers naast

- ,, ! elkanderen moeten hebben.

A

Wanneer enkelvoudige woorden maar één zelf

klinker hebben, dan ſpreekt het van zelf, dat men

in 't meervoudige ook maar één behouden moet.

b. v. in

IMeerv, Enkelv. Meerv. Enkelv.

2ten Van at traden van trad

paden -- pad gebeden - gebed

daken - , dak loten - lOt

Vaten. - * Wat hoven -- hof.

Dit zelfde moet ook plaats hebben, als de

woorden, in 't zaaklyk deel, een andere klink

letter aanneemen: men moet dus, leden, ſmeden,

ſteden met één klinker in de eerſte lettergreep

ſchryven; want in 't enkelvoudige hebben deze

woorden ook maar ééne klinkletter: dan ſchryft

men, lid, ſmid, ſtad.

"De navolgende woorden vorderen insgelyks maar

ééne klinkletter in de lange lettergreep.

aker * degen leger ſchede

water , zegen beker ZOlner

kamer regen teken ſchotel

vader tegen nevel zeden.

Hie zelfde moet ook plaats hebbben, wanneer#
- SG
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ke woorden meervoudig gemaakt worden; als

akers, wateren, kamers, zegeningen, enz.
*

s vil. | | |

Onderſcheidene ſpelling van gelykluidende

woorden van verſchillende betekenis.

Wanneer men de dubbele klinkerſpelling aan

neemt, dan kan en moet men veele meervoudi

ge woorden, die gelyk in klank, doch verſchil

lende in betekenis zyn, door één of twee klink

letters van elkanderen onderſcheiden. » -

-Zulke woorden naamlyk, - die in 't enkelvoudi

ge twee zelfklinkers hebben, behouden die ook

in 't zaaklyk deel van 't meervoudige; insgelyks,

enkelvoudige woorden met één zelfklinker, be

koomen in 't meervoudige ook geene verandering

in 't zaaklyk deel des woords. b. v. -

Meerv. Enkelv. Meerv. Enkelv.

dagen van dag daagen van daag

zagen - zag zaagen -- zaag

ſpelen . -- ſpel ſpeelen -- , ſpeel

geboden -- gebod gebooden -- , gebood

wegen - weg weegen - weeg

dalen - dal - daalen - daal

bevelen -- bevel beveelen -- beveel

leden -- lid leeden -- leed

ſmeden - ſmid ſmeeden - ſmeed.
s

De navolgende voorbeelden of volzinnen zul

en dit nog meer ophelderen. ,
- - - - - a 4

**- Goa,
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God zal, in den jongſten aller DAGEN, eens

alle menſchen voor zyn vierſchaar DAAGEN.

Wy z AG EN wel eens een welbemiddeld man

hout z AA GEN., ter bevordering van zyne ge

zondheid.
-

Het is nuttig voor kinderen zulke sPELEN

te s PEEL EN, waar door zy eene maatige lich

mamsbeweeging bekoomen.

God heeft ons GE B ooDEN, dat wy zyne GE

BoD EN onderhouden zullen, om daar door ons

eigen geluk te bevorderen.

- Het hemelscbbreed onderſcheid tusſchen eene eeu

wige zaligheiden rampzaligheid, kan by veele men

ſchen zo zwaar niet wE E GE N, dat zy Gods

we G EN willen bewandelen, om eindeloos geluk

kig te worden.
- -

' Met het D'AAL EN der zon, in de brandende

zomerhitte, verkrygen de vruchtbare D AL EN eeme nieuwe ſchoonheid. w

-'t Is vruchtloos voor een Meester, zyne leerlin

gen nuttige dingen te BE v E E LEN, indien zy

de heilzaamſte EE vE LEN verachten,

Veele vroome martelaaren LE E D EN oudtyds,

in de barbaarſche tyden, onverdraaglyke pynen,

in de LE DE N van hun lichaam.

Wanneer de sME DEN het gloeiend yzer s MEE- .

DEN, dan kunnen zy de zonderlinge kracht van

5et vuur zien.
-

* Op gelyke wyze onderſcheidt men ook wa

gen, een rydtuig, van# zich in gevaar

begeeven. b. v. Het is roekeloosheid, zyn leven

en gezondheid te wAAG EN, door op een zwak

ken wAGEN te ryden, met ongetemde paarden
beſpannen. - - - t

w
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Dus onderſcheidt men beeving en beving. b. v.

Eene BE E v1NG BE v1 N G my. toen ik een toom

loosgraauwzag aandruiſchen, om geweldte pleegen.

Voorts, beken en beeken. Ik BE K EN gaarn,

dat het zuivere water in de heldere BEEK EN,

voor een dorſtig reiziger verkwiklyk is.

xArme en armee. b. v. Een ARME heeft zoo

veel niet te verliezen als een ryke, wanneer eene

vyandelyke AR ME E het land berooft.

Verder onderſcheidt men leven en leeven. b. v.

Het LE v E N is dierbaar, daarom willen wygraag

LEE v E N. Leven is een naamwoord, en leeven

is een meervoudig werkwoord, waar van het

enkelvoudige leef is. -

Ook onderſcheidt men zo (indien) van zow

(dus) b. v. zo iemand zo o gerust wenscht te

ſterven als vader Jakob, die moet ook zoo vroom

trachten te leeven.

Bédelen is om eene aalmoes vraagen, en bedee

len is iemand iets geeven.

In ſommige woorden gebruikt men ook ee, om

meer nadruk aan de uitſpraak te geeven, ofſchoon

men anders met ééne e volſtaan kon. b. v. in

tbee, die men drinkt, in twee, een getal, wee!

eene bedreiging, en in zee, de groote verzamel

plaats des waters.

Eindelyk bekoomen ſommige verkorte woor

den, door het uitlaaten van een medeklinker,

ee: dus wordt vrede dan vreé, bede beé, mede meé.'

S. VIII.

Van de Tweeklanken,

Te Tweeklanken zyn: ai, ei, ie, oe, ui, au,
'n 6t',

g
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ou, aai, oei, ooi, aau, eeu, ien. Sommigen noe

men de oei, en ieu drieklanken, doch dit is van

weinig belang. " .

- AI.

De tweeklank al komt in onze taal zelden te

pas; men gebruikt dien in het ſmeekwoordje ai 1
en in 't woord jaarſaizoen. al

EI.

Met ei ſpelt men veele woorden; als

eil reis breiden weinig

eil heir ſcheiden brein

klein neigt peilen ſteil

rein leid weiden zeil.

- - ,

Men moet in plaats van ei niet ey ſchryven,

gelyk oudtyds veel plaats had. -

Ook moet men de ei niet als ai uitſpreeken,

zo als in het Groninger Gewest veeltyds gedaan

wordt, door, naamlyk, beiligheid als bailigbaid
te leezen. A

Even min moet men de ei met de y verwar

ren, waar in de Hollanders vaak mistasten; die

ſomtyds rys in plaats van reis, en ryn voor rein

ſchryven. De rechte klank van ei komt tusſchen

ai en y in.

t

| t I Es -

De ie gebruikt men, onder anderen, in
'- B / bieſ

# - + -
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bier dien vier papier -

lier - - - wien zwier . . 2 - verſierd

lied - hier - tien ' gierig

niet vriend zien dier.

TA.

Men moet de ie nimmer met y verwisſelen;

gelyk door onkundigen in Groningerland en Fries

land vaak gedaan wordt, in ſommige woorden;

men ſchryft: dyrbaar, byr, tyn, gyrig, verſyrd,

papyr. Dit is geheel verkeerd: de y verſchilt van

ie zeer veel in betekenis, en moet ook een an

deren klank hebben. Men merkt het onderſcheid

tusſchen ziet en zyt, zien en zyn, wien en wyn,

in de navolgende voorbeelden.

TKinderen ! als gy ſchryft, z1ET dan naar uw

voorſchrift, en zY T oplettend.

Gy zult zIE N, dat achtelooze kinderen door

gaans weetnieten zYN.

Van w1 EN komt de wYN? by is een geſchenk

van God. -

OE,

De Tweeklank oe gebruikt men in deze en

meer andere woorden.

bloed doet doek TOem

gloed goed hoed boer

moet boek - ſtoel - koets

ſpoed hoek poel koekkoek. .

Men moet de oe niet als ou uitſpreeken; maar

er een geluid aan geeven, dat met het geroep

van den koekkoek overeenkomt. - *

w- Naar
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Naar de bedorvene Groningerlandſche en Oost

frieſche uitſpraak kan men de volgende, zeer

verſchillende, woorden naauwlyks van elkanderen

onderſcheiden: te weeten,

/

houd en hoed zout en zoet

goud - goed woud -- woed.

Hoe veel verſchillen echter deze woorden in

betekenis! Ziet dit nader in de twee volgende

volzinnen.

Pieter ! Houd uw HoED niet op uw hoofd

onder het bidden.

GoUD is GoED: maar wysbeid nog beter.

ur.

De ui moet in deze woorden plaats hebben.

huis kruim uit gedruisch

kruis duim ſpruit geluid

kruid luim fluit duister | | -

tuin kluit ſchuins kluister

- muis ruim ſchuim luister.

Om dat ui een tweeklank is, moet men dien

niet als uu uitſpreeken. In tegendeel, woorden

die noodzaaklyk uu behoeven, mag men nimmer

met ui ſchryven; als

HILIT muur duur puur

buur Vuur ſtuur guur

huur, ſchuur kuur zuur.

-
B 2 - OOK

---

t

-

/

u
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ook moet met deze woorden niet met us

ſchryven, zoo als oudtyds plaats had.

AU• /

De tweeklank au komt in zuiver Nederland

ſche woorden zelden te pas: maar meest in

woorden uit andere taalen herkomſtig; als

Augustus Paus Saul laurier

Aurelius ſaus Paulus gauw

EU,

De eu komt dikwerf voor: ziet dit in

beuk reuk ſteunt - geur

breuk heup dreunt ſcheur

heusch keurt ſleur deugd

H€llS unt deur jeugd

OU,

- A

Men ſchryft met ou deze woorden:

oud ſtout mOUW ZOU1

hout tIOuW. VOuW ſchout

woud VrouW bouw goud

koud TOUW tOuW ZOUlt.

Dezen tweeklank moet men niet als att uit

ſpreeken. *

AA I•

Met aai ſpelt men deze woorden:

fraai taai naai , zwaai

draai - maal - Paal Zaal

*-a OEX
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* * O E I,

De oei komt in de volgende woorden:

boei bloei vloei loei

broei grOel roei foei, .
V h w"

- O O I.

Deze woorden worden met ooi geſpeld:

mooi ſtrooit gooit dooit

hooi ITOO1t looit voltooit.

AAU,

Met aau ſchryft men gewoonlyk:

blaauw graauw laauw , daauw

ſlaauw klaauw Ina3uW paauw.

Doch ſommigen ſpellen deze woorden met au.

/

E EU, *

De eeu wordt vereischt in: we

l *te

eeU1W geeuw IneeuW ZeeuW "

leeuw ſchreeuw ſpreeuw ſneeuw

I EU,

De tweeklank ieu komt zelden voor: men ſpelt
er mede - u z

nieuw hieuw kieuw.

Men voegt agter aan de enkelvoudige woor

den, in de voorbeelden van de drie laatſte twee

. - B 3 klan
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s

klanken opgegeeven, de letter w; om dat zy in
't meervoudige eene w noodig hebben: als paau

wen, eeuwen, kieuwen, enz. ,

S. º IX.

Van het gebruik der Medeklinkers, en

wel vooreerst van de verdubbeling

\ : van ſommige derzelver.

De Medeklinkers moeten verdubbeld worden

in zulke meervoudige woorden, die den korten

klank van het enkelvoudige behouden: dat is, als e

de laatſte medeklinker van 't enkelvoudige niet

tot de volgende lettergreep overgaat.

De medeklinkers, die in zulk een geval ver

dubbeld worden, zyn: b, d, f, g, k, l, m,

n, p, r, s, t. Wy zullen dit van ieder dezer

met een voorbeeld aanwyzen.
-

* Meervoud, Enkelvoud,

De b in hebben Van heb

- d - hadden - had
- f -- ſtraffen e- ſtraf

- ,g -- vlaggen - vlag

- k -- zakken - zak .

h- l - Vallen - val

e- 1/3 -- dammen - dam

'- , n -- pennen p- pen

- p -- lippen p-a lip

- r -- ſtarren e- ſtar

- S -- lesſen - les

vººr- t - -- potten nemen p0t.

- 4

---

A

- - - - Met
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- -

- t

Met de b zonder c, en met j, v , z, ſluit

men nimmer eene lettergreep: en ofſchoon dit

wel met cb en w geſchiedt, worden dezelve

echter nimmer verdubbeld, uitgezonderd in eenige

ſaamgevoegde woorden, als ſneeuwwit enz. | |

Wanneer meervoudige woorden - den korten

klank van 't enkelvoudige niet behouden, dan

heeft er geene verdubbeling der medeklinkers

plaats; om dat dan de laatſte medeklinker van

het enkelvoudige tot de volgende lettergreep,

in het meervoudig gemaakte woord, - overgaat:

dus wordt dan, - - -

Enkelv. , Meerv. Enkelv. Meerv.

bad . . . . - baden dag . . . dagen

brak . . . . braken zag . . . zagen

dak . . . . . daken lot . . . 1 loten

dal • • • dalen ſlot . . . . ſloten.

S. V. t

Van de overeenſtemmende medeklinkers

in het begin van een woord.

Onder de medeklinkers zyn er verſcheidene

welke in klank met elkanderen veel overeenkomst

hebben: als b en p, d en t, gen cb, venf, zenſ.

De ſpraakkunſtenaars noemen dezelve verwan

'te letters; om dat zy, wegens haare overeen

komst, eenige verwantſchap met elkanderen heb

ben. Haar onderſcheid in klank is maar in eene

meerdere of mindere hard- of zagtheid gelegen:

dus is de b zagt, en de p ſcherp; de d zagt,

en de t ſcherp; de g zagt, en de ch ſcherp; de

v zagt, en de fſcherp; de z zagt, en de / ſcherp
B 4 Doch

-. -

\'

ve
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" Doch hoe veel overeenkomst genoemde let

ters in klank ook hebben mogen; zy zyn ech

ter in betekenis zeer onderſcheiden: inzonderheid

als zy in het begin der woorden koomen. Zie

dit in de navolgende voorbeelden tusſchen

B en P. in

bak en pak ben en pen

baal -- paal - breek - preek

bal -- pal byl e-ne- pyl

band . -- pand buur - puur

Het onderſcheid tusſchen D en T blykt in,

dal en tal drek en trek ,

daal -- , taal en | -- ten

dam - -- taIn : in -- ter

draag -- traag g w-en telg

dak - tak dien e-n tien

drom -- tTOIIn duin -- tuin.

Het verſchil van G en cH, Ekkº in

*

*
*

goor en choor; logen en lochen.

Dat de zagte woorden God, geeft, goede,

gunst, enz. met g beginnen moeten, volgt van

zelven; en dat in tegendeel de ſcherpe woorden,

uit andere taalen herkomſtig, Cham, Cherub,

enz, met cb moeten aanvangen, begrypt elk.

Het onderſcheid tusſchen v en F ziet men in

- - e Sk

veilen en feilen, vel en fel. -

De----

--
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De zagte woorden vader, vrede, vrouw,

vroome, vriend, enz. moeten met v beginnen;

en de ſcherpere woorden fakkel, fraai, fyn,

fout ſpelt men met f:

Om te weeten, wanneer men z of ſ voor aan

de woorden ſchryven moet, wordt er wat meer

oplettendheid gevorderd. Dewyl minkundigen

hier in dikwerf mistasten, is het noodig, dat

men het onderſcheiden gebruik dezer twee let

ters wat uitvoeriger aanwyze. -

De z moet altyd voor den medeklinker w ge

plaatst worden, en nimmer een f: dus ſchryft

men dan,

zwak zwaluw ZWemmen ZWaaln

ZWaar zwachtel zweeven , zwyn

zweep zweeren ' zwygen zwalk

ZWart zwetſen -zwavel zwenk,

Voor andere medeklinkers komt nimmer een z

te pas.

De ſ in tegendeel wordt voor zeven medeklin

kers gebruikt, als voor ch in ſchip, voor l in

ſlap, voor m in ſmaak, voor n in ſneeuw, voor

ſp in ſpaar, voor t in ſtil, voor j in ſjerp, enz.

In welke gevallen men z of ſvoor eene klink

letter plaatſen moet, kan uit de zagtheid of ſcherp

heid der woorden beſpeurd worden,

Om dat de volgende woorden in 't begin zage

van klank zyn, moeten zy dus ook met z, en

niet met ſ, beginnen. *

zagt t zon zaag zuiden

zal - Zes -- , zitten ziel - --

B 5 Zyn
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zyn Zeven zuiver ZOet

zeker zelf zonden Zuur

zalig zalf zoeken zullen

zomer zoude - zinryk zinken.

De onderſtaande woorden hebben, in tegen

deel, in het begin een ſcherp geluid; dus moet

men die met ſ, en niet met z, ſchryven.

| |

ſedert ſierlyk ſomber ſuiker

ſimpel ſieraad ſober ſoort -

ſamen ſomtyds ſappen ſisſen.

Insgelyks naamwoorden, uit andere taalen oor

ſpronglyk; als Sara, Simeon, Salomo, Simſon,

Sion, Socrates, enz. / -

Door het rechte gebruik van ſ en z kan men

gemaklyk ſaai van zaai onderſcheiden: want ſaai

gebruikt men tot kleederen, en zaai is in 't meer

voud zaaien, naamlyk zaad op den grond ſtrooi

jen. Insgelyks, zakken en ſakken. In zakken

doet men koorn of waare, en ſakken is nederzin

ken. - -

* •

- S. XI. - - ' s v

Van de overeenſtemmende medeklinkers

achter, of in het midden der lettergreepen.

Het onderſcheid van B en P achter aan eene

lettergreep blykt in, is

ſlab en ſlap ſlob en ſtop

ſlib --- ſlip . tob --- top.

-

Het
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Hèt woord ambt vordert geene p, maar eene

b; om dat men in ambagt ook een b noodig
heeft, S -

Ten aanzien van de D en T is het eenigzins

moeilyker te onderſcheiden, in welke gevallen

ITlen # of t in 't einde hebben moet.

Let wel ! alle enkelvoudige woorden, die in 't

meervoudige eene d vereiſchen, moeten ook met

d eindigen, en alle, die in het meervoudige eene

- t noodig hebben, moet men ook in het enkelvou
dige met eene t ſluiten. *, w

Dus ſluit men de volgende enkelvoudige woor

den met d,

daad ' tand ſtad woQrd

hand pand woud hembd

rand gebed nood hond

land gebod dood mond.

Want in 't meervoudige ſchryft men: daaden,

banden, landen, enz. en niet daaten, hanten.

In tegendeel, men ſluit de onderſtaande enkel

voudige woorden met t; als

haat ſchat ſchut pligt

Inaat Z&#t put prent

ſtaat Wat v , hut fluit

praat Zet lint Weet

kat pot vloot ZWeet,

Want in het meervoudige hebben zy volſtrekt eene

t noodig; men ſchryft immers: haaten, maaten,

ſtaaten, Araaten, en niet haaden, ſtaaden enz.

Verder. Alle woorden, die in het einde ſcherp

Van

/
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e *

«n

van klank zyn, moeten ook met t ſluiten: dus

ſpelt men met t, -

ziet Wat zyt het ooit

Illet dat dit IIlet nooit.'

Door een naauwkeurig gebruik van d of t, in

het einde der woorden, kan men veele woor

den, die geheel of byna gelyk van klank zyn,

doch zeer onderſcheiden in betekenis, duidelyk

onderkennen;

Dus is

zad zoo veel als verzadigd, en

zat komt met zit, of zitten, overeen:

wind waait er, en -

wint heeft met winnen overeenkomst:

zwand is een muur, en

want in een redengevend woordje:

eed is zweeren, en

eet heeft met eeten overeenſtemming.

Zoo onderſcheidt men ook laad van laat. b

v. Ik LAAD myn geweer, maar ik LAAT het

niet gelaaden in de kamer ſtaan.

Met het onderſcheid van G en CH is het even

zoo geſteld, als met d en t in 't einde der woor

den. Enkelvoudige woorden moeten met g of

ch eindigen, maar dat zy in het meervoudige noo

dig hebben. De volgende enkelvoudige woorden

ſpelt men met g in 't einde.

dag wang breng Oog

zag hang Zaag vloog

zing ding maag kring

balig wieg p00g lang

Want
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t

Want in het meervoudig zyn deze woorden:

dagen, zagen, zingen, vangen enz.

't Is zeer verkeerd, dat men de woorden, ko

ning, gang, lang, met k in plaats van g ſlnit,

gelyk oudtyds veel plaats had, wanneer men

ſchreef: konink, gank, lank. Het meervoudige

is immers koningen, gangen, langen, en niet

koninken, ganken, lanken.

De cH gebruikt men met recht, in het einde

van de enkelvoudige woorden juich, lach, pocò,

om dat men in het meervoudige, juichen, lachen,

pochen, ſchryft.

De woorden zich, toch, ach, och, en dierge

lyke, die in het einde ſcherp zyn, moeten daar

om ook met de ſcherpe ch, en niet met de zagte

g, geſchreeven worden. Insgelyks, de woorden

mensch, trotsch, kuisch, enz. want men ſchryft

in het meervoudige: menſchen, trotſcben, kuiſchen.

In het midden der lettergreepen komt de ch

te pas in: ſchip, ſchaap, ſchimp, ſchuur, ſchat,

ſchier, enz. ."

Ook worden de volgende woorden thans van

de voornaamſte taalkenners met cb geſpeld.

knecht pracht zucht kracht

recht tracht geducht gedachten

nacht tucht gerucht gericht

wacht lucht ſtichten enz.,

De reden is deze: om dat zy min of meer ſcherp

van klank zyn, en om dat er, voor het overige,

geene redenen zijn, die meer voor de g dan ch

pleiten.

Anders is het geſteld met de woorden,

- maagd
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maagd vlugt pligt magt

bragt gezigt klagt dragt. -

Om dat zy naauwe betrekking hebben met de

woorden, s.

maagden vliegen pleegen vermogen

brengen zagen klaagen draagen,

welke alle een g noodig hebben.

l

- f,

Eindelyk kan men, door eene oordeelkundige

plaatſing van g of cb, veele woorden, die, of

geheel, of byna gelykluidende zyn, doch zeer

verſchillende in betekenis, duidelyk van elkande
ren onderſcheiden; als w

tocht, dien de wind veroorzaakt, van

togt, eene reis. b. v. Zo gy eene To GT met de

trekſchuit doet, dan moet gy u voor To CH T

wachten, indien gy bezweet zyt.

acht, oplettend zyn, en '

agt, een getal. b. v. Hebt gy er wel a c HT op

gegeeven, kinderen, dat er A GT menſchen

in Noachs Arke waaren?

nog, tot hier toe, en - -

noch, eene ontkenning, b. v. No G leeft gy; ras

kunt gy ſterven, en dan zal er No C H tyd,

Noc H middel zyn ter uwer verbetering.

Voor noch met cb, kan men meestal het

woord geen ſchryven. -

Verder onderſcheidt men, N

doch, dat zoo veel is als maar, van

dog, of dogge, een bond:

licht, dat ſchynſel geeft, van . s

ſigt,

j
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ligt, waar van liggen komt:

wicht, een kind, van .

wigt, of gewigt, om iets te weegen :

dichter, een poëet, van

digter, of nader by:

lach, waar van lachen komt, van -

lag, dat met liggen overeenkomst heeft:

geſlacht, familie, van -

geſlagt, dat tot ſlagten van beesten betrekking heeft,

S, XII.

Uitzondering van den te vooren gemelden

regel, ten aanzien van de v en z.

Ofſchoon men enkelvoudige woorden, die in

*t meervoudige d of g vereiſchen, ook met d of

g ſluit, doet men echter zoo niet met woorden,
die in *t meervoudi v of z vorderen: men

eindigt zulke enkelvoudige woorden altyd met f

of s; om dat de v en z te zagt van klank zyn,

om er eenig woord mede te ſluiten. -

Dus ſchryft men in het A

Enkelv. en Meerv. Enkelw. en Meerv.

loof, - -- looven haas, - -- haazen

doof, - dooven gans, -- ganzen

braaf, - braaven lees, -- leezen

wyf, -- wyven . . muis, -- muizen

druif, -- . druiven hals, - halzen

ſnuif, - ſnuiven. huis, , -- huizen.

De woorden danſen, ſchanſen, lanſen, en alle

dieſel of ſem in het einde hebben, vorderen ook
- G€H&

3
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eeneſ, als doopſel, maakſel, beginſel, ſtrooiſel,

tooiſel, blaauwſel, blikſem, en diergelyke; om dat

de z, in die laatſte lettergrepen, of de uitgangen

ſel en ſem, te ſlap van klank is.

S. XIII.
* * * *

- -

van de Uitheemſche letteren,

en haare uitſpraak. '
's - - - ,

De c, afzonderlyk zonder b, de q en x, zyn

eigenlyk geene zuivere Nederlandſche letters, maar

behooren tot andere taalen: derhalven moet men

deze letteren in zuiver Nederduitſche woorden

ook niet gebruiken; maar alleen in zulke woor

den, die uit vreemde taalen genomen zyn.

Om dat nu zulke onduitſche woorden, tot ont

ſiering van onze Moederſpraak, in ſommige Ne

derlandſche Geſchriften, nog dikwerf voorkoo

men; daarom is het noodig, dat men haaren rech

ten klank ook naauwkeurig weete.

Van de c. - *

De c wordt ſomtyds als k, en ſomtyds als 'ſ

uitgeſproken. Als ſ, wanneer er een van deze

drie zelf klinkers op volgt, t. w. de e, i, of y.

Leest dus:

cederen als ſederen Icivil als ſiviel

ceremoniën -- ſeremoniën Cyrillus -- Sirillus

cenſureeren -- ſenſureeren|Cyrus -- Sirus
Cicero - Siſero Cyprianus-- Siprianus.

Gy ziet dus uit de laatſte woorden, dat de let

tery, in vreemde woorden, den klank van iE:
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2

Indien de c voor de klinkletters a, o, u, of

voor de medeklinkers l, n, r komt, dan heeft

zy altyd den klank, dien de k in Nederlandſche

woorden heeft. Men leest dus,

Colléga - Kolléga | Cnidus -- Knidus

Carthago als Karthago | Claudius als Klaudius

Cupido -- Kupido I crediteeren -- krediteeren.

Ook c in vreemde woorden als k uitgeſproken,

wanneer dezelve voor eene t op het einde van
eene lettergreep komt. Dus is, 's -

direct gelyk direkt contract als kontrakt

defect - defekt | adjurct - adjunkt

traétaat - traktaat . l victorie -- viktorie.

Van de Q.

Wanneer de q in vreemde woorden voorkomt,

dan is zy meest altyd met eene u verzeld; en

dan hebben qu den klank van kw. Dus is,

Quintilianus gelyk Kwintilianus

quidam kwidam d

queſtie e-se kweſtie

quitantie -- kwitantſie

quispeldoor - kwispeldoor.

In Nederlandſche woorden, als kwetſen, kwel.

len, kwaad, enz. mag men nimmer qu gebrui

ken: dan ſpelt men zulke woorden altyd met kw
t

Ae

- C Van
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. . Van de x.

De « klinkt als ks. Men ſpelt er de volgen

de vreemde woorden mede: - -

Xerxes exempel exercitie

Xenocrates extraét expres

Xantippe exécutie 3IlI1CX•

In onze taal komt deze ſcherpe klank alleen

te pas in het midden of einde van eenige woor

den of lettergreepen, en nimmer in het begin.

. Wy moeten in zulke woorden geen x, maar al-v.

tyd de Nederduitſche letters ks gebruiken, en

ſchryven:

ſlinks ſtraks blikſem kookſel

ſtuks fiks dekſel ſpeekſel.

S, XIV.
r

"Van ti en pb in vreemde woorden. -

TI,

Wanneer op de ti een medeklinker volgt, dan

behouden zy den klank, dien zy ook in onze

taal hebben, b. v. in Grammatica: maar als

er een klinkletter op ti volgt, dan moeten deze

letters als t/l uitgeſproken worden. Ziet dit in

de navolgende woorden; in welke,

*,

nationaal is als naatſionaal

adminiſtratie - adminiſtraatſie

.
? -

*

COR-
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concordantie is als konkordantſe

alliantie e-aan- alliantſie

obligatie - obligaatfie

ſatisfactie e- ſatisfaktſie

fortificatie - , fortifikaatſie

aristocratie - aristokraatſie

navigatie ee-aan-me Davigaatſie

Titia geneuesne Tietſia.

- *

Deze regel heeft echter eenige uitzondering:

te weeten, wanneer er eene s voor ti komt, b.

v. in questie, dan behouden ti den klank, dien

zy ook in het Neêrduitsch hebben.

Nog moet men weeten, dat tie maar ééne

lettergreep uitmaakt: dus moet men, b. v. niet

no-ti-ti-é ſpellen, maar no-ti-tie.

P H.

Ph wordt in vreemde woorden als f uitge

ſprooken: dus klinkt,

Ophir als off apoſtrooph als apoſtroof

ſephir -- ſº fir Philadelphia -- Filadelfia

Pamphylia - Pamfilia Phantaſie - fantaſie.

In zuivere Neêrlandſche woorden, als ſchaap

herder, ſnaphaan, enz. heeft dit geen plaats:

om dat hier in de pb niet by elkanderen tot één

lettergreep behooren, maar de p tot de voorgaan

de, en de h tot de volgende, als ſchaap-herder.

Woorden, die wel uit andere taalen oorſprong

lyk zyn, maar echter in onze taal het burger

recht verkreegen hebben, of in dezelve ingelyfd

- - - - C 2 Zyil 2
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Zyn, worden meestal ook naar het Nederduit

ſche taaleigen geſpeld; als profeet, filoſoof, en

niet propbeet, philoſoopb. -

- S. XV.

Gre

Van de ſpelling met dt.

De Spraakkunſtenaars onderſcheiden alle de

woorden van onze taal in tienderlei ſoorten (*).

Onder die ſoorten is er een, die men werk

woorden noemt; dat is, zulke woorden, waar

door men eene werkzaamheid, daad of bedryf

uitdrukt of benoemt: b. v. als iemand zegt: ik

LEE s en BID dagelyks, dan zyn lees en bid

werkwoorden, om dat zy eene werking aandui

den: want leezen en bidden zyn werkzaamheden

of bedryven.

Nu moet men weeten, dat het alleen ſommige

werkwoorden zyn, die, in eenige gevallen, in

't einde met dt geſpeld moeten worden.

Oudtyds ſpelde men Godt, broodt, handt, enz.

met dt. Dit is geheel verkeerd, om dat het gee

me werkwoorden zyn, maar zelfſtandige naam

woorden, waar van in het vervolg zal gehandeld

worden.

Om nu grondig te weeten, wanneer ſommige

werkwoorden , dt in het einde moeten hebben;

zoo let aandachtig op het volgende. :

Het is bekend, dat de werkwoorden, in het

gemeen, ſomtyds eene t in het einde moeten

-
heb -

u

(*) Zie de bekroonde Spraakkunst van L. vAN BoL

HUIS, bladz. 12-15. Zº
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hebben, en ſomtyds niet. Dus zal elk gemak

lyk begrypen, wanneer men het werkwoord lees

zonder t, en wanneer leest met eene t, ſchryven

moet. Nu is het even zoo gelegen met het

werkwoord bid. Wy zullen deze beide werk

woorden lees en bid, in de nadere aanwyzing,

dus telkens, tot een voorbeeld ſtellen. Na

Als men lees, zonder t ſchryft, dan moet men,

in het zelfde geval, ook hid zonder t ſchryven:

en ſchryft men leest met eene t, dan moet men,

in hetzelfde geval, ook bidt met t ſluiten: de

t moet dan even zoo wel achter de d in bidt,

als achter de s in leest koomen.

Wy zullen dit nog wat nader in de byzon

derheden aanwyzen.

Wanneer men van zich zelven getuigt, dat men

tegenwoordig iets doet of werkt, dan moeten de

rkwoorden geene t achter aan hebben. Dus

ſchryft men dan:

IK LEE SY eff BID dagelyks.
we

Dit heeft echter eenige weinige uitzondering,

naamlyk als het werkwoorden zyn, die de t al

tyd, en tot een wezenlyke letter hebben; als

trachten, zitten enz. dan ſchryft men in het te

genwoordige ook van zichzelven: ik TRACHT

maar wysheid; ik zit te leezen.

Moeten de werkwoorden doorgaans zonder t in

het einde geſchreeven worden, wanneer men van

zichzelven getuigt, dat men tegenwoordig iets

werkt; anders is het er mede gelegen, wan

neer men van anderen getuigt of verhaalt, dat

zy tegenwoordig iets doen: dan moeten de werk
-e ze Z C 3 WOOT
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woorden noodzaaklyk met t in 't einde ſluiten,

Men ſchryft dus:

cy LE EsT en BIDT veeltyds. ' ,

Hy LE EsT en B 1 DT - - f.

ZY LE Es T en BIDT- » ,

MEN LE E ST en BIDT- , * * * *

Maar wanneer men eene werking of daad ver

haalt, die reeds bedreeven is, dan komt de 4
doorgaans alleen achter werkwoorden, waar mede

men den perſoon, of de perſoonen, lynrecht aan

ſpreekt, met het woordje gy of gylieden, achter

de overigen niet. b. v.

1K LAs en BAD dikwerf.

GY LAAST en BAADT - \

HY LA s en BAD -

ZY LAS en B AD

M EN LAS en BAD -

verder. Wanneer men van één perſoon iets

verzoekt, of aan één iets gebiedt, dan moet

er doorgaans geene t achter de werkwoorden.

Men moet dan ſchryven:

o KIND! LEEs en BID ſteeds.

Doch als men van meer dan één perſoon iets

verzoekt, of aan meer dan een iets gebiedt, dan

vorderen de werkwoorden altyd eene t in het

einde. b. v. - -

* * ºf

. o KINDEREN! LEEST en BIDT ſteeds. - .
rººf S. XVI,
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S. XVI.

Nadere opheldering van de ſpelling men dt,

door nieuwe voorbeelden.

Om alle mooglyke duidelykheid aan het voor

gaande toe te brengen, willen wy hetzelve nog

met nieuwe voorbeelden, waar in meer werk

woorden voorkomen, ophelderen.

Volgens het geen wy in de voorige afdeeling

hebben aangeweezen, moeten de volgende werk

woorden zonder t in 't einde geſpeld worden:

dewyl men daar van zichzelven getuigt, dat men

tegenwoordig iets doet. wet

1 K vR E Es God eerbiedig;

IK LEE s 's morgens in den bybel,

1K DoE echter eerst myn morgengebed,

1K MAAK mygeduurig aan overtreeding ſchuldig,

1K zo EK by God vergeeving van myne zonden;

1 K ST RE E F naar meer volmaaktheid;

IK BEM IN dus myn waar geluk."

Bygevolg moet men de navolgende werkwoor

den, in het zelfde geval, ook zonder t in 't ein

de ſchryven: want of die met d eindigen of met

eene andere letter, gelyk de voorgaande, dit

maakt geen onderſcheid. Men ſchryve dan:

1 K BE LYD myne zonden voor God;

IK BID Hem om vergeeving van dezelve,

IK MY D zorgvuldig alle gelegenheid tot zonde;

1 K st RYD zelfs tegen myne boezemzonden;

IK H. o U D veel van goede boeken te leezen;

- C 4 IK

*

------
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1K BE s t e ED mynen tyd dan nuttig, want

1K woRD daar door wyzer en beter.

In de navolgende volzinnen getuigt men van

anderen, dat zy tegenwoordig iets doen; daarom

moeten de werkwoorden dan ook met t eindigen.

Gy v REEst God eerbiedig;

GY LEEs r 's morgens in de H. Schrift,

Gy D oE r echter eerst uw morgengebed,

GY MAAKT u nog vaak aan overtreedingſchuldig,

e Y zoE KT daar over by God vergeeving;

e Y sºr R E E F T ſteeds maar meer volmaaktheid;

e; Y BEM INT dus uw waar belang.

De volgende werkwoorden, die anders met d

eindigden, moeten dus even zo wel eene t in

het einde hebben als de evengenoemde; om dat

zy in het zelfde geval voorkoomen.

» : : :

e Y BEL y DT uwe zonden voor God; . . . . .

cy B1 DT Hem om vergeeving; - - ---

c Y My DT zorgvuldig alle aanleiding tot zonde;

ey sTRYD t zelfs tegen uwe boezemzonden;

cs y Hou DT veel van goede boeken te leezen;

GY BE sT E E DT dus uwen tyd nuttig, want

cx wordt hier door wyzer en beter.

Op gelyke wyze vorderen de werkwoorden,

in gemelde voorbeelden, eene t in 't einde, wan

Heer men, in plaats van het woordje gy, de

woordjes hy, zy, of men voor de werkwoorden

plaatst: dan ſchryft men: by leest, - doet, -

maakt, - zy of men leest, - doet, - maakt,
- CHZ

,
-

w
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enz. by gevolg ook; by, zy, of men belydt, -

hidt, - mydt, - ſtrydt, enz. De t moet wéér

zoo wel achter de d in de laatſte als achter ee

nes, e, of k in de eerstgemelde woorden.

Volgens het geen te vooren aangemerkt is, kan

men ſchryven, als reeds gebeurd zynde:

1K sPRAk dikwerf van nuttige dingen: dus ooe
1K HAD daar veel voordeel van.

De woordjes ſprak en had moeten hier beide

zonder t geſchreeven worden: om dat men van

zich zelven iets getuigt.

Maar getuigt men, in zulk een geval, iets van

een ander', dan vorderen de werkwoorden weer

eene t; men ſchryft dan: :
*

cx spreekt dikwerf van nuttige dingen, en

GY HAD T daar veel voordeel van. Beide werk

woorden met t in 't einde.

Insgelyks, HY, zv, of ME N sp RAK veel

van nuttige dingen, dus ook: HY, zY, of MEN
HAD daar veel voordeel van. -

n . * * - -

In de navolgende gevallen, moet men de werk

woorden zonder t in 't einde ſchryven; om dat

men daar tot één perſoon ſpreekt. -

o KIND! !

GE DE NK aan uwen Schepper, -

LEE s veel in de H. Schrift,

E ER uwe Ouders en Meesters,

wEEs hun gehoorzaam;

BEMIN uwe naasten;

- “ C 5 DOE
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po E- aan elk wél;

GE E F mild aan de armen;

vL oE K, ZWE E R, L I E G en LA STER niet;

GA A naarſtig ter ſchool;

LE ER vlytig uwe lesſen, met één woord,

LEE F Z/700//7,

Dus moet men dan ook, in het zelfde geval,

naamlyk als men één perſoon aanſpreekt, de

werkwoorden, die met d eindigen, zonder t in

't einde ſchryven. b. v.

o KIND!

BID God dikwerf aan;

BELY D uwe zonden voor Hem;

Ho UD vrede met elk; * *

M YD alle kwaad; »

sT R y D zelfs tegen uwe liefſte zonden; A .

woR D niet ligt toornig;

vER LE 1 D niemand tot het kwaade;

»esT EED uwen tyd nuttig. 2

Doch wanneer men meer dan één perſoon aan

ſpreekt, dan moeten, in de genoemdegevallen, alle

die werkwoorden met eene t ſluiten, aldus:

LIE v E KINDEREN!

eED EN K T aan uwen Schepper; '

LE Est dikwerf in den bybel; -

E ER T uwe Ouders en Meesters,

w EE ST hun onderdaanig;

»E MINT uwe medemenſchen,

- BoET

:

-º

t



Nederlandſche ſpel- en taalknnde. 43

poET aan ieder wél;

GEEFT mildelyk aan behoeftigen;

v LoEK T. zw EERT, LIEGT of LASTERT niet;

GAAT vlytig ter ſchool; •

LEER T naarſtig uwe lesſen; in 't kort, -

LEEFT godsdienſtig en deugdzaam.

Even zoo wel moet dan de t koomen achter

aan de volgende werkwoorden, die anders met

d eindigen, naamlyk, -

7 GELIEFDE - KINDE R EN !

BIDT God geduurig aan;

BE LY D T uwe misdaaden voor Hem;

Ho UD T vrede met alle menſchen;

My DT alle zonden;

sTR y DT zelfs tegen uwe bemindſte zonden;

woR DT niet ligt boos;

vER LEIDT niemand tot ondeugd;

BEs TE ED T uwen tyd wél. f

Zo gy dit nu wel begreepen hebt, dan kunt

gy ook de navolgende vraagen gemaklyk beant

woorden.

1. Pſ. 25: 2. in rym, ſtaat: Heer, ai! MAAK

my uwe wegen, waarom niet maakt?

2. Pſ. 1oo: I. ſtaat : JUICH, aarde; JUICHT alomo

den Heer. Waarom vindt men hier eerst

juich, zonder t, en dan juicht met eene t?

3. Waarom ſtaat er Pſ. 1o3: 1. Loor, Loor

den Heer, myn ziel, - en vs. 11. Loor T,

- LooFT den Heer, gy zyneheeft:
r: - t 9
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w

S. XVII. s

Van de werkwoorden, die dan eens meteene

t, en dan weér met eene d eindigen.

Alle werkwoorden, die geen byvoegſel van de,

det, of den dulden kunnen, moeten nimmer met

d eindigen, als:

betracht verlicht verlost e

verwacht verpligt bevrucht

verzagt - verdicht beſtraft.

Want men kan nimmer, in goed Neêrduitsch,

ſchryven: betrachde, betrachdet, ofbetrachden; -

maar wel betrachte, betrachtet, betrachten.

Met woorden, die ſomtyds de, det of den tot

een toevoegſel bekoomen, is het anders gele

gen; b. v. -

beſchaaft Vereert verdeelt -

verbetert voltooit gewent

-- bevordert verzuimt beſchaamt

bemint , verandert bekeert. enz.

x

Deze, en meer zulke woorden, moeten ſom

tyds met t in 't einde geſchreeven worden; ge

lyk wy in de voorgaande afdeeling aantoonden,

in de voorbeelden, gy, by, zy, of men leest, enz.

In zulke gevallen ſchryft men; GY B EscA AFT

tuw verſtand, vE R BETERT uw bart, BE voR

DE RT uw geluk: of KINDEREN! B EscHAAFT

tuw verſtand, vER BETERT uw hart, BE voR

DERT uw geluk, enz. In welke gevallen“#

- ze 00



Nederlandſche ſpel- en taalkunde. 45

ſoonen voorkoomen, als iets werkende. Maar al

le zulke woorden vorderen ſomtyds ook eene d

in het einde, als beſchaafd, verbeterd, bevorderd,

bemind enz. -

Vooreerst, als er perſoonen voorkoomen, niet

als werkende, maar als bewerktwordende, bewerkt

zynde, of bewerkt zullende worden; zoo dat zy

daar onder, als 't waare, lydelyk zyn.

Wy zullen dit nader ophelderen, en, kort

heidshalve, alleen het woord bemind tot een voor

beeld ſtellen, waar door men de overige dan van

zelven verſtaat.

Ik word, wierd, ben, of was BE MIND,

gy wordt, wierdt, zyt, of waart BE MIND;

by, zy, of men wordt, wierd, is of was BEMINp;

wy worden, wierden, zyn, of waaren BE MIND;

ik zou of zal, gy zoudt of zult BEMIND worden;

by, zy, of men zou of zal BEM IN D worden;

wy of zy zouden of zullen B & MrND worden,

doch alleen om onze beminlyke hoedaanigheden. -

- e

Hier ziet men dus, dat de bemind wordende

perſoonen, niet als werkzaam, maar als lydelyk

voorkoomen; als van anderen hemind.

In de tweede plaats vereiſchen zulke woorden

eene d in 't einde, wanneer er perſoonen in eene

rede voorkoomen, als iets gewerkt hebbende, zoo

dat hun werk reeds verricht is.

Wy willen dit nader aantoonen, en de woorden

beſchaafd, verbeterd, en bevorderd tot voorbeel

den neemen,

ME3
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1K HEB of H AD myn verſtand B EscHAAFD3

myn hart v ER BE T ER D,

myn geluk BE v o R DERD;

ex HEBT of HADT uw verſtand B E sc H AA FD,

* uw hart vE RB ET ER D.,

uw geluk B Evo R DE R D;

HY HEEFT of HAD zyn verſtand B E sc HAAF D,

zyn bart VE R BE T ER D.,

» zyn geluk B Evo R DE RD;

zY HEEFT of HAD baar verſtand B E sc HAAFD,

haar hart v E RB E TE RD,

baar geluk BE vo R DE RD;

wY HEBBEN ofHADDEN ons verſtana B E sc HAAF D,

ons hart v E. R BE T E RD,

ons geluk B Evo RD ER D.
-

De reden nu, waarom men dit ſoort van

woorden, in genoemde gevallen, niet met eene.

t maar met d ſluit, is, om dat dezelve, wanneer

men op eene andere wyze in het verledene ſpreekt,

(*) de byvoegſels de, det of den bekoomen,

welke met d beginnen. Men ſchryft dan:

/

IK

(*) Spraakkunſtenaars noemen deze wyze van ſpree

ken, het onvolmaakt verleden. . Zy ſtellen

drieërlei verleden tyd: 1 een volmaakt ver

ledenen tyd, uitgedrukt door het woordje heb

of hebt: 2 een meer dan volmaakt verlede

men tyd, uitgedrukt door het woordje bad of

badt: 3 een onvolmaakt verleden tyd; wan

neer er geene van die woordjes by gebruikt

wordt. Zie vAN BoLHUIS, bladz. 54. .
: A
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zK BE sc HAAFDE myn verſtand,

v ERB e T ER DE myn bart, en

B Evo R DE R DE dus myn geluk;

er B E sc HAAF D ET uw verſtand,

vE RB ET ER DE T uw hart, en

» Evo R o ER DE T dus uw waar belang;

HY BE sc H AAF DE zyn verſtand,

v E RB ET ER DE zyn hart, en

BEvoRD ER DE dus zyn geluk;

zY BE sc H A A FD E haar verſtand,

v ER BE T ER DE baar hart, en

B Evo RD ER DE zoo baar geluk;

wY BE sc HAAF DEN ons verſtand,

v ER BETER DE N ons hart, en

Bevo R DE R de N dus ons geluk.

Zoo ook BE sc HAAFDE menſchen, vERBE

TE R DE harten, enz. -

Uit de gegeevene voorbeelden, gy beſchaafdet,

gy verbeterdet, gy bevorderdet, ziet men nuook,

in welk geval ſommige woorden de lettergreep
det in het einde bekoomen.

Nu ſtaat ons nog even aan te wyzen, in welk

geval ſommige werkwoorden met de lettergreep

tet moeten eindigen, als maaktet, enz.

Wy hebben te vooren gezien, dat er werk

woorden zyn, die de byvoegſels de, det of den

nimmer dulden, als maakt, betracht, verwacht,

enz. Deze woorden bekoomen dus de byvoeg

ſels te, tet, ten, in het zelfde geval, als de ſtraks

enoemde de, det, den, in het einde krygen:

# v. ik MAAKT E; by, zy, of men MAAKT E;

gy MAAKT ET, gy v ER wAc HT ET, gy B E

TRACHT TE T , wy MAAKT EN, enz.
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Eer ik van dit ſtuk der werkwoorden, die dan

eens met d, en dan weer met t eindigen, af

ſtappe; wil ik u nog eenige handleiding geeven,

om te beproeven, of een dier voornoemde woor

den d of t in het einde hebben moet. Te wee

ten, door de woorden B 1D T en- GE BE DE N, in

twyfelachtige gevallen, tot een vergelykend voor

beeld te neemen; of dezelve, in zyne gedach

ten, met het woord bemind, beſchaafd, of dier

gelyke die ons voorkomen, te verwisſelen. -

Kan, in die verwisſeling, het woord bidt, in een

verſtaanbaaren zin, gebruikt worden, dan moet

het werkwoord bemint met t geſlooten worden;

doch wordt dit onzin, en kan het woord gebeden,

in zulk eene rede, in een goeden zin, gebezigd

worden, danmoet het woord bemind met deindigen.

Om den leezer dit wel te doen vatten, zal ik

het nog wat duidelyker en uitvoeriger voordraagen.

Men ſlaa zyn oog op het voorbeeld, bladz. 45 by

gebragt; daar het woord bemind agt maal voor

komt. Men ſtelle eens, iemand moest ſchryven:

ik word bemind; ik wierd bemind, of ik ben,

of was bemind, doch hy twyfelde, of, in dit ge

val, het woord bemind met d of met t eindigen

moest, zoo zal de verwisſeling van 't woord be

mind, met bidt of gebeden hem dit terſtond dui

delyk maaken. Hy zal aanſtonds bemerken, dat

de rede met het woord bidt geene verſtaanbaare

taal kan opleveren: want ik word bidt; ik wierd

bidt; ik ben of was bidt, is louter onzin. In

tegendeel, ik word gebeden; ik wierd gebeden,

ik ben of was gebeden (b. v. om eene aalmoes)

is eene verſtaanbaare taal. Dus moet dan in dit

geval het woord bemind met d eindigen. M

- (IGIT
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Men beproeve die verwisſeling in alle de ove

fige aangehaalde gevallen, en het zal even duide

lyk blyken, dat hier geen bidt, maar wel gebe

den, in een goeden zin, gebruikt kan worden;

waar uit men dan veilig beſluiten mag, dat het

woord bemind in zulke volzinnen ook telkens

eene d in 't einde moet hebben.

Men zou, in plaats van bidt en gebeden, ook

ſoms andere woorden kunnen neemen; b. v. loopt

en geloopen, leest en geleezen. - De verwisſe

ling zal maar dienen, om ons het meer onbeken

de, met het geen ons bekend is, te doen verge

lyken, om daar door tot een ſpoedig begrip van

zaaken te koomen.

Doch men houde altyd in 't oog, het geen wy

in het begin van deze S aanmerkten, dat de werk

woorden, die achter zich geen uitgang van de,

det, of den dulden, nimmer met d eindigen:

want al ſchryven wy, men BEMINT my, met ee

net, en men heeft my BEMIND, met d; zoo

geeft dit echter met de woorden verwacht, be

tracht, geen ouderſcheid: men ſchryft zoo wel

men heeft my verwacht, als men verwacht my;

om dat zulke woorden de t altyd tot eene we

zenlyke letter hebben, volgens bladz. 37. ,

S. XVIII.

Van de ſpelling met dd en tt.

Men bedoelt niet de ſpelling met dd en tt in

de meervoudige woorden hadden, wedden. vat

ten, zitten, die in 't meervoudige den korten

klank van 't"# had, wed, vat, #
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behouden, en waar door dan de verdubbeling

dier medeklinkers veroorzaakt wordt: maar in

zulke woorden, die in 't meervoudige anders maar

ééne d of t\hebben, als ſpoeden, verſmaaden,

verachten, betrachten; welke dan ſomtyds dd of

tt bekoomen, als men er door aanduiden wil,

dat de daad of werkzaamheid, die zy te kennen

geeven, reeds voorby is. - -

Het volgende voorbeeld zal dit nader ophel

deren. Als men ſchryft
-

Ik vER EE R God, en s MAAK zyne gunst,

ik vERSMAAD noch vERACHT zyne gunst niet,

- of

, wy vEREEREN God, en SMAAKEN zyne gunst,

wy vERSMAADEN of vERACHTEN zyne gunst niet,

- w

dan weet elk oplettende, dat men dit van het
tegenwoordige verſtaan moet. A

Maar ſchryft men -

Ik vEREERDE God, en sMAAKTE zyme gunst,

wy vEREERDEN God, en SMAAKTEN zyne gunst;

dan weet men, dat dit van het verledene te ver

ſtaan zy. Hier uit volgt, dat men, in het zelfde

geval, ook 'in 't verledene ſchryven moet

Ik vERSMAADDE of vERACHTTE (in plaats van

VERACHTEDE Gods gunst niet,

wy vERSMAADDEN of vERACHTTEN (in plaats

van vERACHTEDEN) die niet.

En hier door wordt dan dd en tºt in die woor

den noodzaaklyk, Nog
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Nog eens. Als iemand ſchryft

- men vERs MAAD E en vE RA cH TE my; .
R

dan duidt dit geen verhaal aan, van het geen hem

overgekoomen is, maar 't geeft eene toelaating te

kennen, als of hy zeide ik geef er vrybeid toe;

men vERSMAADE en vERACHTE my maar; indien

men die ſnoodbeid goedvindt. --
g

Doch zo iemand ſchryft

men vERSMAADDE en vERACHTTE (of vERACH

TEDE) my; - . *

dan duidt het aan, dat dit daadlyk reeds omtrent

hem gebeurd is.

t

Dus is groote en grootte ook zeer onderſchei

den. Men ſchryft b. v. w p

Noachs Arke was RUIM, wYD, DREED, en

GRoot genoeg voor de ſchepſelen, die er in ge

borgen moesten worden.

In een ander geval, komt, achter ieder van

die woorden, de lettergreep te: b. v. In Noachs

Arke was veel RUIMTE; zy was van HooGTE,

wrpTE, BREEDTE, en dus van GRooTTE juist

van pas. In het laatſte geval mag men zoo min

groote ſchryven als hooge, wyde, breede: de let

tergreep te moet, in het zelfde geval, zoo wel ach

ter groot zyn, als achter boog, wyd, breed: waar

door dan boog HooGTE, breed BREEDTE, wyd

WYDTE, en groot GROOTTE wordt.

- , 7 E 2 S. XIX.

"
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S. XIX. -

Men moet het gebruik van eenige woordjes,

en een en ander taal-eigen kennen.
-

Indien men onze Nederlandſche taal zuiver wil

1eeren ſchryven, dan is het noodzaaklyk, dat

men het onderſcheiden gebruik kent van,

Hy, zy, het, hem, haar;

de, des, der, den, het;

een, eens, eene, eenen, eener;

myń, myns, myne, mynen, myner;

uw, uws, uwe, uwen, uwer; -

zyn, zyns, Zyne, Zynen, Zyner;

hun, huns, hunne, hunnen, hunner;

haar, haars, haare, haaren, haarer;

wie, wiens, wier, wien, wat;

die, diens, dier, dien, dat;

welk, welks, welke, welken, welker;

ons, onzes, onze, onzen, onzer;

deze, dezes, deze, dezen, dezer, dit;

geen, geens, geene, geenen, geener; -

dezelve, deszelfs, denzelven, derzelver, hetzelfde

dezelfde, deszelfden, denzelfden, derzelfder, het

zelfde; ºf

... zelf, ... zelfs, ... zelve, ...zelven, ...zelver;

hun, hen, en haar.

Om het onderſcheiden gebruik van alle deze

woorden grondig te verſtaan, moet men vooraf

de volgende drie dingen noodzaaklyk weeten.

k, War



Nederlandſche ſpel en taalkunde, 53

-

1. Wat zelfſtandige naamwoorden zyn; ",

2. tot welk geſlacht ieder zelfſtandig naam

woord behoort; -

3. in welken naamval het voorkomt,

S. XX. - -

t. Men moet weeten, wat een zelfſtandig

| -- naamwoord is.

Een zelfſtandig naamwoord is zulk een woord,

waar mede men perſoonen of zaaken benoemt:

als man, vrouw, kind, hemel, aarde, water, ze

gen, waarheid, geluk, enz. in 't kort, alles wat

er is, en een naam draagt, daar van is die naam

een zelfſtandig naamwoord.

Men noemt zulke woorden zelfſtandige naam

woorden, om dat men er perſoonen, of dingen,

die op zichzelven beſtaan, door benoemt: in on

ſcheiding van byvoeglyke naamwoorden, die men

by de zelfſtandige voegt, om er den aard, of de

boedaanigheid van een perſoon of ding door aan

te wyzen; b. v. verſtandig, deugdzaam, braaf,

belder, vruchtbaar, f;isch, enz. als een verſtan

dig man, eene deugdzaame vrouw, een braaf

kind, de heldere hemel, de vruchtbaare aarde,

frisch water.

De byvoeglyke naamwoorden kunnen ſomtyds

veel klem en ſieraad aan eene rede byzetten, in

dien zy juist gekoozen, en wél geplaatst zyn:

b. v. het TIN TE LEN DE ſtarrenbeir, de z11

vERBLAN KE maan, een BE KooRLY K veld,

een LoMME RRY K bosch, en de zIEL STREE

D 3 - J. E Sºn
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LENDE toonen van den L1EvEN nachtegaal,

, kunnen een GE voELIG hart, tot GoD VER

HEERLY K EN DE aandoeningen opwekken.

S. XXL

Van de geſlachten der zelfſtandige

naamwoorden.

2. Men moet weeten, van welk geſlacht een

zelfſtandig naamwoord is, dat ons voorkomt.

Er zyn drie enderſcheidene geſlachten der zelf

ſtandige naamwoorden, het manlyke, het vrouw

lyke, en het onzydige. Elk zelfſtandig naam

woord behoort doorgaans tot één van deze ge

ſlachten. *. ( » - - - -

Om te weeten of een naamwoord manlyk,

vrouwlyk, of onzydig is, is eene geſlachtlyst van

de meeste naamwoorden noodig; om dat wy meest

uit het ſtandvastige gebruik ontdekken moeten,

tot welk van deze geſlachten een zelfſtandig naam

woord behoort. (*) w

, ' Daar

(*) De beste geſlachtlyst uit het gebruik opgemaakt,

en door voorbeelden bevestigd, heeft A. KLUIT,

daar van gegeeven, in den zesden druk te Ley

den 1783. Een leerling, die vorderingen begeert

te maaken, kan daar toe dagelyks by de hand

hebben eene beknopte lyst van de gebruiklyk

ſte woorden, waar van het geſlacht ſlechtsaan

geweezen wordt, welke door vAN BoLHUISge

geeven is, achter zyne derde uitgaave van K.,

STYL, aanleiding tot de kennis der Nederd,

taal, te Groningen 1787 by Oomkent. "
ve- w- --



------

/

Nederlandſcheſpel en taalkunde. 55

Daar zyn echter ook eenige algemeene regels

of kenmerken, waar uit men van een groot deel

woorden, de geſlachten weeten kan. Men zie

dezelve by vAN BoL H UIs Spraakk. bl. 17--21.

- S. XXII. -

Gebruik van de woordjes hy, zy,

het, hem, en haar.

Zoo dra men weet, of een woord manlyk,

vrouwlyk of onzydig is, kan men het onderſchei

den gebruik van de woordjes

by, zy, bet, hem en haar

gemaklyk leeren kennen. Hy en bem, gebruikt

men in plaats van manlijke zelfſtandige naam

woorden. b. v. De woorden Leermeeſter en brief

zyn beide manlyk; dus ſpreekt of ſchryft men

dan van eenen. Leermeeſter: HY is een goed man;

't is HEM tot blydſchap, wanneer zyne leerlingen

vorderingen maaken. Insgelyks zegt men van ee

nen brief: HY ligt gereed; ik zal HEM terſtond

aan mynen vriend verzenden. . -

Zy en haar gebruikt men in plaats van vrouw

lyke zelfſtandige naamwoorden. Men zegt dus

van eene vrouw: zY is verſtandig, bevallig, en

deugdzaam, en daarom moet elk HAAR beminnen

en achten. Het woord zon is insgelyks vrouw

lyk; by gevolg ſchryft men: ZY gaat prachtig

onder, ik beſchouw HAAR met verrukking!

't Woordje het gebruikt men in plaats van een

onzydig naamwoord. b. v. Kind is onzydig; dus

ſchryft men dan: HET leert voortreffyk; ik zie

* * D 4 « HET \
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HET met genoegen de les opzeggen. Insgelyks

van een bosch ſpreekende, dat mede onzydig is,

zegt men: HET is zeer bekoorlyk; ik verkies HET

dikwerf tot myne wandelplaats.

In 't meervoudige gebruikt men het woordje zy

in alle drie geſlachten; - en baar gebruikt men

insgelyks in plaats van vrouwlyke zelfſtandige

naamwoorden die meervoudig zyn. -

S. XXIII.

Van de naamvallen. -

- -

--

3. Men moet, om het onderſcheiden gebruik

van alle de te vooren geplaatſte woordjes recht
te verſtaan, ook de naamvallen kennen. n

De zelfſtandige naamwoorden koomen niet al

tyd in hetzelfde geval voor. Er zyn zes onder

ſcheidene gelegenheden of gevallen, in welke zy

kunnen voorkoomen, en dit noemen de Spraak

kunstſchryvers de zes naamvallen.

De eerſte naamval is, als de perſoon of zaak,

door het zelfſtandige naamwoord uitgedrukt, voor

komt als werkende, zynde, of wordende. b. v.

GoD regeert alle dingen. Hier komt God immers

voor als werkende, naamlyk regeerende. GoD is

oneindig volmaakt. Hier komt God voor als zyn

de GoD wordt met recht gepreezen. Hier als

wordende. Deze naamval heet alleen de Werker.

De tweede naamval is, als de perſoon of zaak,

door het zelfſtandige naamwoord aangeduid, voor

komt als eigenaar van iets. b. v. De gebeele aar

de is Gods gewrogt, of een gewrogt van GoD; en

daarom wordt deze tweede naamval de Eigenaar

genoemd, - De
*
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De derde naamval heeft plaats, wanneer de

perſoon of zaak, door het zelfſtandige naamwoord

uitgedrukt, voorkomt als iets ontvangende. b. v.

Aan GoD moet al het redelyk ſchepſel eer gee

ven. Hier door ontvangt God dus de eer van 't

ſchepſel. Daarom noemt men dezen naamval den

Ontvanger, / -

De vierde naamval wordt gebooren, als de per

ſoon of zaak, door het zelfſtandige naamwoord

uitgedrukt, voorkomt als eene werking ondergaan

de, of lydende eene werking van elders. b. v.

Wy moeten GoD verheerlyken. God lydt of onder

gaat daar door onze verbeer lyking. 't Is om die

reden, dat de vierde naamval de Lyder heet.

De vyfde naamval is, als de zelfſtandigheid,

door het - naamwoord aangeduid, voorkomt als

aangeſproken of geroepen. b. v. O GoD! wat zyt

Gy mild en goed ! - Hier wordt God aange-

ſproken, welke hier dan voorkomt als Toeboor

der: en dit is de reden, waarom de vyfde naam

val de Toehoorder heet.

De zesde naamval heeft plaats, als de zelfſtan

digheid, door het naamwoord bedoeld, voorkomt

als iets miſſende, of dervende. b. v. van GoD beh

ben wy al het goede. Hier komt God dan, als

't waare, voor, het goede, 't welk wy van Hem

genieten, dervende. Daarom moemt men dezen
zesden naamval den Derver. N

Zie hier nu de naamen der zes naamvallen by

elkanderen. 1. Werker, 2. Eigenaar, 3. Ont

vanger, 4. Lyder, 5. Toehoorder, 6. Derver.

Wy zullen ze in 't vervolg met ſyfers 1, 2, 3,

4, 5, 6, merken, en ze den eerſten, tweeden,
derden, enz. 11OCIRCII, v. - - - - - - - - - -

te v. - - . D 5 Laat -

--------
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*

Laat ons nu ook nog de zoo even gegeevene

voorbeelden, ter duidelyker aanwyzing, en onder

ſcheiding van alle die genoemde naamvallen, naast

elkanderen plaatſen.

1. God REGEERT alle dingen; GoD is oneindig

volmaakt; God wordt met recht gepreezen.

2. De geheele aarde is GoDs GEwRoGT, of EEN

GEWROGT VAN GOD,

: 3. AAN GOD moet elk redelyk ſchepſel EER eEE

VEN,

4. Wy moeten GoD vERHEERLYKEN.

5. o GoD ! wat zyt Gy mild en goed!

6. „vAN GoD hebben wy AL HET GOEDE

S. XXIV.

Wat nu verder te toonen.

Na deze gronden gelegd te hebben, kunnen

wy overgaan, om het onderſcheiden gebruik van

de te vooren geplaatſte woorden te doen ken

InCII,

Ten dien einde zullen wy eerst eene Tafel van

gemelde woorden, die, door de naamvallen en

geſlachten, verandering ondergaan, laaten vooraf

gaan, uit welke tafel men zien kan, welk woord

in ieder naamval plaats hebbe: en dan zullen wy

het onderſcheiden gebruik van ſommige dier woor

den, in de byzonderheden, nader aanwyzen, en

telkens met voorbeelden ophelderen.
- -- d P S. XXV,

/
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S. XXV.

Tafel van de naamvallen in de

- , woordjes, de, een, myn, enz.

Manlyk,
de

een

myn

uW

Zyn .

hun

haar

Wie

- --

*

die - - - -

welk

omZe

deze

dezelve

dezelfde

• . . zelf

Manlyk.
des of

van den

eens of

Van eenen

myns of

van mynen

uws of

*yan uWen

zyns of
2 x

van zynen

Eerſte naamval. S.

Vrouwlyk. Onzydig. *
de

eene

myne

uWe

zyne

hunne

haare

wie

die

welke

onze

deze

geen geene

dezelve

dezelfde

- . . zelve

het

€Cn

myn

uw

zyn

hun

haar

Wat

dat

welk

ons

dit

geen

hetzelve

hetzelfde

- . . zelf

Tweede naamval.

Vrouwlyk. Onzydig.
der of des of

van de van het

eener of eens of

Van eene Van een

myner of myns of

van myne van myn

uwer of - uws of

van u.We Van uw

zyner of zyns of

van zyne . van zyn

/ -

Meervoud.

de

myne

uWe

zyne

hunne

haare

wie

die

welke

OnZ&

deze

geene

dezelve

dezelfde

• • • Zelven.

1

Meervoud.

der of

Van de

myner of

van myne

uwer of

van uWe

zyner of

van zyne ,

hung
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Manlyk.
launs of

van hunnen

haars of

van haaren

wiens of

van wien

diens of

van dien

welks of

van welken

onzes of

Van OnZen

dezes of

van dezen

geens of

van geenen

deszelfs of

... zelfs of

van . . . zelven

Manlyk.

Vrouwlyk.

hunner of

van hunne

haarer of

van haare

wier of

van wie

dier of

van die

welker of

van welke

onzer of

van onze

dezer of

van deze

geener of

van geene

derzeiver of

van denzelven van dezelve

deszelfden of derzelfder of

van denzelfden van dezelfde

... zelver of

van . . . zelve

Derde naamval,

Vrouwlyk.
aan de

aan eene

aan myne

aan u.We

aan Zyne

aan hunne

aan haare

aan wie

aan die

aan welke

aan onze

aan deze

p

Onzydig.
huns of

van ſhun

haars of

Van haar

wiens of

van Wat

diens of

van dat

welks of

van welk
bnzes of

Van Ons

dezes of

van dit

geens of

van geen

deszelfs of

van hetZelve

deszelfden of

van hetzelfde

... zelfs of

van . . . Zelven

:

Meervouaº. '

hunner of

van hunne

haarer of

van haare

wier ef

van wie

dier of

van die

welker of

van welke

onzer of

Van onze

dezer of

van deze

geener of

van geene

derzelver of

van tºezelve

derzelfder of

van dezelfde

... zelver of

van... zelven

-

Meervoud.

aan den

aan eenen

aan nymen

aan ulWen

aan zynen

aan hunnen

aan haaren

aan wien

aan dien

aan welken

aan onzen

aan dezen

aan geenen

« | »

aan geene v .

A aan

Onzydig.
aan het

aan een

aan myn

aan uw

aan zyn

aan hun

aan haar

aan. Wat

aan dat

aan welk

ons

aan dit

aan geen

aan de

aan myne

aan uwe

aan Zyne

aan hunne

aan haare

aan wie

aan die

aan welke

aan onze

aan deze

aan geene

aſis
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Manlyk. Vrouwlyk.
aan denzelven aan dezelve

aan denzelfden aan dezelfde

aan . . . zelven aan . . . zelve

Manlyk.
den

eenen

mynen

uwen

zynera

hunnen

haaren

wien

dien

weſken

onzen

dezen

geenen

denzetven

denzelfden

2 . . zelven

Manlyk.
grivn

onze

f

Onzydig.
aan hetzelve

aan hetzelfde

aan . . . ZelVen

Vierde naamval.

Onzydig.
bet

eept

myn

uw

zyn

hun

haar

Wat

dat

Welk

ons

dit

Vyfde naamval,

Meervoud.

aan dezelve

aan dezelfde

aan . . . zelven

Meervoud.

de

Vrouwlyk. Onzydig. Meervoud.

De overige woorden koomen in den vyfden

naamval nimmer te pas.

Vrouwlyk.
de

eene

myne

UIWC

zyne

hunne

haare

wie

die

welke

onZe'

deze

geene

dezelve

dezelfde

• . . Zelve

geen

herzelve

hetzelfde

• . . zelf

myne

uWe

zyne

hunne

haare

wie

die

welke

Onze

deze

geene

dezelve

dezelfde

• .. zelven.

myne

OnZG

myn

OIRS

mayne

ODZC's

zesde
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Zesde naamval.

st

Manlyk. Vrouwlyk. Onzydig.
van den van de Van het

van eenen / van eene Van een

van mynen Van nVine van myn

Van uWeil van uwe Van uw

van zynen - van zyne van zyn

van hunnen van hunne van hun

Van haaren van haare van haar

van wien van wie Van Wat

• van dien van die van dat ,

van-welkën van welke van welk

Van onzen Van OITZG Van ons

van dezen van deze van dit - *

van geenen van geene van geen

van denzeiven van dezelve van hetzelve

Meervoud,

van de

van myne

Van uWe

van zyne v

van hunne -

van haare -

van wie'- -

van die *

van welke

Van onze

van deze

van geene

van dezelve

van denzelfden van dezelfde van hetzelfde van dezelfde

van ... zelven van ... zelve van ... zelven van ... zelven.

," S. XXVI.

Van het onderſcheiden gebruik der

, woorden de, des, der, den, het. x -

Wanneer iemand een van deze woorden ge

bruiken moet, ſtaat hem te letten, vooreerst,

of het zelfſtandig naamwoord, voor welke het

eſteld moet worden, manlyk, vrouwlyk of on

zydig is, en dan, in de tweede plaats, in wel

ken naamval het voorkomt.

Is het zelfſtandig naamwoordmanlyk; dan komt,

gelyk uit de gegeevene Tafel te zien is, in den

1ſten naamval het woordje de, in den 2den naamv.

des, of van den, in den 3den 4den en 6den naam

val den. In den 5den naamv. komt geene dier

woorden te pas. Zie dit alles in het ſtraks ge

w

gee

*
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A

geevene voorbeeld, 't welk wy hier herhaalen

zullen, en het zelfſtandig manlyk naamwoord

Heer in plaats van God gebruiken; dewyl ge

melde woordjes voor het woord God niet te pas

koomen. - S. -

- S

1. DE HEER REGEERT alle dingen; DE

HEER 1 s oneindig volmaakt; DE HEER

woR DT met recht gepreezen.

a. De gebeele aarde is een gewrogt DE s HEE

REN (of een gewrogt vAN DEN HEER.)

AAN DEN HE ER moet elk redelyk weezen
E ER GE E VE N. •

DEN HE ER moeten wy v ERHE ER LYK EN.

* (Hier komt het woordje de niet te pas.)

vAN DEN HE ER hebben wy AL HET

GO ED E.

3.

t

Is het zelfſtandig naamwoord vrouwlyk; dan

komt in alle naamvallen het woordje de voor

't naamwoord, behalven dat men in den tweeden

naamv. ook der ſchryven mag. Het volgende

voorbeeld, waar in het vrouwl. zelfſtandig naamw.

zon telkens voorkomt, zal dit nader ophelderen. "

1. ' DE Z o N KoM T OP; DE zoN IS een beer

lyk pronkſtuk van Gods Alvermogen ! DE zoN

wo RDT glansryker! w

a. De pracht DE R Mo R GEN zoN, (of vAN

DE morgenzon) kan een gevoelig bart treffen.

3. AAN DE zoN bewees het heidendom eertyds
godlyke E ER: r

4. maar ik B E scHouw DE zoN als een wel

daadiè geſchenk van God, en aanbid haaren

Maaker. 5,*
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»

5. -. - "

6. . v AN DE zoN toch oN T v AN GE N wy

licht, warmte, en vruchtbaarheid.

Is het zelfſtandig naamwoord omzydig; dan

komt het woordje het in alle 5 naamvallen voor

hetzelve; ten zy men in den tweeden naamval

des verkieze. Dit is blykbaar uit het navolgen

de voorbeeld, waar in het woord kind, van het

onzydige geſlacht, telkens voorkomt.

1. HET KIND LE ERT braaf; HET KIND

1s gehoorzaam; HET KIND wo R DT wys

, en deugdzaam: *,

2. dit is het geluk vAN HET KIND (of D Es

KI NDS)

. AAN HET KIND, dat zich zoo gedraagt,betoont elk braaf mensch zyn welgevallen: V

4. en de M E Es TE R PRY ST HET KIND

-

-

6. vAN HET K 1 ND, dat zich zoo wél kwyt,

mag men veel goeds verwachten.

Eindelyk, indien het zelfſtandig naamwoord

meervoudig is, dan is het in alle naamvallen aan

het enkelvoudig vrouwlyke gelyk, in alle drie ge
ſlachten.

-

S. XXVII.

Herhaaling in één voorbeeld.

Zie hier nog één voorbeeld, waar in manlyke,

vrouwlyke, en onzydige zelfſtandige aanvoert,
d"
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ſamen voorkoomen: t. w. manlyke, HEMEL en

MAN; vrouwlyke, MAAN en vR o Uw, en onzy

dige de woorden v EL D en K IND.

DE HEMEL 1s luisterryk,

1. < DE MAAN scHY NT belder,

HET vE LD woRDT door daauw beglanst,

De pracht D Es HEMEL s,

het licht DER MAAN,

de ſchoonheid D Es v EL Ds, geeven

# DEN MAN van goeden ſmaak,

AAN DE vR o U w van teder gevoel,

AAN HET K IN D van goede opvoeding,

wanneer zy aandachtig

D EN HEM EL BE scH o UWEN,

# M AAN Z I EN lichten,

HET vE LD BE G LUUR EN, een zieltreffend

genoegen. -

4•

»k

# DEN HE MEL,

VAN DE MAAN,

(vAN HET vE LD kan men aangenaame op

wekking ontleenen, om den Schepper te ver
ééren. o r

S. XXVIII.

Onderſcheiden gebruik van de woordjes

een, eens, eene, eenen, eener. *

5

e6.

* * Is het zelfſtandig naamwoord manlyk; dankomt

een in den 1ſten naamval, eens, of van eenen in

E den
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den aden, en eenen in de overige: behalven in

den 5den, waar zulks niet kan te pas koomen

Ziet hier weer een voorbeeld, in het welke de

manlyke zelfſtandige naamwoorden LEERLING en

LEERME Es T ER voorkoomen.

e

1. E EN LEERLIN G, die vlytig werkt, - en

gehoorzaam is, - wo R DT wyzer en beter

2. De yver E ENs LEERLINGs (of VAN EENEN

leerling) geeft

3. AAN EENEN LEERME E ST ER groot genoe
gen. Z

4. de meester BE MINT EENEN LEERLING

die zyn pligt betracht. -

x
w

5.*

6. van zulk EENEN LEERLING mag men veel

goeds verwachten.

Is het zelfſtandig naamwoord vrouwlyk, dan

komt het woordje eene in alle 5 naamvallen te
pas: behalven dat men in den 2den naamval ook

wel eener ſchryft. - . e

indien het een onzydig zelfſtandig naamwoord

is, dan komt in alle 5 naamvallen het woordje

een: 't zy men in den 2den naamval eens ver

kieze. - ,

Meervoudige kunnen het woordje een niet heb

ben: dit ſpreekt van zelven. |

Om van 't vrouwlyke en onzydige hier weer nieu'

we voorbeelden te geeven, zal niet noodig zyns

*-- -

- -- t s XXIX.

- ' t -

•
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* S. XXIX.

Onderſcheiden gebruik van de woordjes

myn, myns, myne, mynen, myner.

Het gebruik van deze woordjes is volkoomen

aan het voorgaande gelyk: een en myn, eens en

myns, eene en myne, eenen en mynen, eener en

myner, koomen in dezelfde naamvallen. De vyf

de naamval is echter in dit geval van 't voor

gaande onderſcheiden, dewyl hier ook myn en

myne in voorkomen, daar dit van een en eene

geen plaats kan hebben. . . . . .

Wy zullen hier een voorbeeld laaten volgen,

waar het zelfſtandig naamwoord M E Es T ER, dat

manlyk is, in elken naamval voorkomt.

1. MYN MEE sTER LEERT my veel goeds; -

MYN M EE sT ER is een goed man; - M Y N

MEESTE R wo RD T ook van my bemind. . *

2. Ik wil de LEss EN MYNs M EEsT ER s (of

de lesſen v AN MYNEN MEEST ER) boog

achten; v .

3. AAN MYN EN MEESTER gehoorzaamheid en

wyzen, en - -- -- " ,

4. MY NEN MEEsTER EE REN.

5. oMYN MEESTER! wat ben ik veelaan Uverpligt?

6. Ik wensch v AN MYN EN MEE sT ER nog lan

gen tyd voordeel te genieten. " - -

Waar een vrouwlyk zelfſtandig naamwoordplaats

heeft, komt in alle naam vallen het woord myne :
- - E 2 tCI.
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ten zy men myner in den tweeden naamval ver

kieze. - . . . . . . ,” - - - - - -

Is er een onzydig zelfſtandig naamwoord, dan

komt het woord myn in ieder naamval, of ook

wel myns in den tweeden. | | | | |

Het meervoudige is hier weer aan het vrouw

lyke gelyk. | | | | | |

S. XXX. *

Onderſcheiden gebruik van de woorden

utv, uws, uwe, utven, uwer.

- zº

Het gebruik van deze woorden ſtaat volmaakt

aan dat van een, eens, enz. gelyk. (zie S XXVIII.)

naamlyk, voor een komt uw, voor eens uws, voor

eene uwe, voor eenen uwen, en voor eener komt

zuwer in plaats. Insgelyks is het gebruik dezer

woorden aan myn, myns, enz. gelyk; uitgezon

derd in den vyfden naamval, waar geen uw of

zawe in te pas komt. '. .

Het zoo even gegeevene voorbeeld, waarin het

manlyk zelfſtandig naamwoord MEE stER telkens

voorkoomt, zal dit van zelven doen blyken, wan

neer men de woorden myn, myns, enz. met uw,

zuws, enz, verwiſſelt. - -

1. Uw ME E s t e R LEERT U veel goeds; -

Uw MEEs TE R Is een goed man; - Uw”

ME E ST ER wo RD T ook van u bemind. ’’

2. Gy moet de LE ss EN Uw s MEEs TERs, (of

de lesſen vAN Uw EN MEEs T ER) boogach

ten, * * * * w

- - 3

Af

3 à
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3. AAN Uw EN ME E ST ER gehoorzaamheid bewyzen, en w . .

4. U w EN MEEST ER EEREN. s ,

5. * - -

6, Ik wensch, dat gy v AN uwEN MEEst en

nog veel nut moogt trekken.

-

Het vrouwlyke heeft in alle vyf naamvallen

uwe, en het onzydige uw; behalven dat men in

den tweeden naamval in 't vrouwl. ook uwer, en

in 't onzydige uws mag plaatſen. *

Het meervoudige is weer aan 't vrouwlyke ge

- lyk. - ; * -

: S. XXXI.

- Nu moet nog het onderſcheid tusſchen ,

u en uw aangetoond worden.

U ziet op den perſoon, of de perſoonen zelven;

uw ziet op het geene aan de perſoonen toegeët

gend wordt. b. v. uw Meester leert u veel goeds..

Tuſſchen u en uw is hetzelfde onderſcheid als

'er tusſchen my en myn is. b. v. Men ſchryft:

dat behoort aan U, en dit behoort aan MY; dat

1 is uw goed, en dit is MY N goed.

Ziet hier nog een paar voorbeelden, waar in
ſl u, uw, uwe, en uwen ſamen voorkoomen.

Ik zeg u de waarheid, kinderen ! het is tot uw

eigen voordeel, dat gy Uwe lesſen vlytig leert, en

dit geeft aan UwEN Meester groot genoegen.

'- E 3
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Ik raad u, kinderen ! dat gy Uw best dia, -

om in Uw E jeugd God te leeren kennen en die

men: want dit zal U w EN tydlyken en eeuwigen

welſtand bevorderen.

Waarom in deze voorbeelden ſomtyds uwe en

uwen voorkomt, kunt gy uit het voorgaande

weeten. - , --

*

S. xxxII.

Van de overige woordjes,

Nu konden wy nog het onderſcheiden gebruik

van de overige woordjes, (op de lyst S. XIX.

vermeld,) die door de naamvallen verandering

ondergaan, in byzonderheden aanwyzen, en met

ophelderende voorbeelden ſtaaven; doch dit zou

veel te omſlachtig worden voor ons beſtek, en

ook onnoodig zyn; dewyl een oplettende, de

naamvallen hebbende leeren kennen, uit de gegee

vene voorbeelden tot het overige wel zal kunnen,
beſluiten. -

Alleenlyk willen wy nog aanmerken, dat in

den eerſten naamval van het manlyke de woord

jes onze en deze eene zagte e in 't einde hebben,

even als in 't vrouwlyke, en daar door dus, maar

ons taaleigen, onderſcheiden zyn van de woordjes

een, myn, uw , zyn, enz. Men zie voorts de

voorenſtaande Tafel.

* * * s

5. XXXIII.

t
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- zº

S. XXXIII. >

Het gebruik van de woordjes zelf,

zelve, enz. met eene aanmerking

en een voorbeeld toegelicht.

Ofſchoon wy niet noodig keuren, verder by

alle woordjes, op de lyst, en in de tafel uitge

drukt, ſtil te ſtaan, achten wy dit echter zeer

dienſtig van de woordjes t

... zelf . . . zelve ... zelven . . . zelver. enz.

Gy ziet hier telkens eenige ſtipjes voor geplaatst:

de reden is, om dat hier zeer onderſcheidene

woorden voorafgaan: als, ik, myns, my, gy, by,

zy, u, wy, ons, bem, zich, baar, ben, bun, enz.

Ziet hier een voorbeeld met de woorden, ik,

myns, my , wanneer een man ſpreekt.

1. IK zE LF wE R K met vlyt;---

2. daar door eet ik MY Ns zE LFs brood (ofhet

brood vAN MY ZEL vE N):

3. dus verſchaf ik AAN MYzE L. v EN bezigheid,

voordeel, en genoegen,

4. en MAAK MY ZE LvEN nuttig in mynenkring

5. *

6. Een luie bedelaar mag eens van myne huisge

nooten iets ontvangen, v AN MYZELVEN

heeft by niets te wachten.

Hoe verder het gebruik dezer woordjes met

trouwlyke en onzydige naamwoordenis, kan menge

E noeg

*
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noegzaam uit voorenſtaande Tafel der naamvallen

ontdekken, of verder zien in vAN Bo LH U1s

Spraakk, bl. 38-41.

S. XXXIV.

/

Nog eenige kenmerken van de naamvallen.

Wy hebben, om de naamvallen te doen ken

nen, telkens zulke voorbeelden gegeeven, waar

uit zy gemaklykst kunnen bevat, en van elkan

deren onderſcheiden worden: doch om dat dit

ſomtyds, ten aanzien van eenige naamvallen, vry

wat bezwaarlyk valt, zullen wy hier nog eenige

woorden laaten volgen, die, in den derden, vier

den, en zesden naamval, het zelfſtandig naam

woord voorafgaan, en den naamval kenbaar

maaken. N

In den derden naamval,

behalven het woordje aan, ('t welk telkens in de

gegeevene voorbeelden het naamwoord vooraf

gaat,) ook wel het woord voor. b. v. De kinde

'ren zynſ opmerkzaam; ik zal eene nieuwe les

VOOR HU N AFSC H RY VE N. 1

In den vierden naamval
/

gaan het naamwoord vooraf, de woorden, ach

ter, behalven, beneden, binnen, hy, boven, bui

'ten, jegens, langs, ma, naar, naast, nevens, om,

omtrent, onder, op, over, rondön, ſedert, tegen,

tusſchen, volgens, voorby, voor (beduidende eene

ſeerderheid van tyd) b. v. Hy ging voor de#
- - - - - - - - tyey'G

* * - T
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dere kinderen in de ſchool, en was er dus E ER

DE R dan zy.

In den zesden naamval

koomen de woorden, in, met, te, zonder, uit,
enz. voor het zelfſtandig naamwoord. b. v. Ik

ging UIT HUN midden weg.
e

/ S. XXXV. I

Onderſcheid tusſchen hun, hen, en haar.

Het woord baar gebruikt men in plaats van

vrouwlyke zelfſtandige naamwoorden, zop wel

enkelvoudige als meervoudige: hun en hen in

plaats van manlyke en onzydige zelfſtandige naam

woorden. Hen komt alleen in den vierden naam

val, hun in de andere. b. v.

Petrus en Paulus waaren twee voornaame mannen

onder de Apoſtelen: het karakter v AN HUN was

voortreflyk: AAN HUN heeft het Chriſtendom veele

verpligting: - -

men KENT HE N uit de geſchriften, die DooR

HEN geſchreeven zyn: -

-

vAN HUN hebben wy alleen 16 brieven in het

IV, T.

Het is om 't rechte gebruik van hun en ben te

kunnen onderkennen, dat men den vierden naam

val van den tweeden, derden en zesden moetwee

ten te onderſcheiden. - . . . . .

- E 5 - S, XXXVI,
* *

-

/ v
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S. XXXVI.

Buiging van byvoeglyke naamwoorden.

Nu moeten wy nog aanwyzen, hoe de byvoeg

lyke naamwoorden, in alle Haamvallen van alle

drie geſlachten geſchreeven moeten worden. -

Wy zullen hier toe de navolgende voorbeel

den neemen.

I. Met het byvoeglyke naamwoord braaf voor

het manlyk zelfſtandige naamwoord zoon te plaat

ſen, en een Vader te doen ſpreeken: waar uit

men dan zien zal, welke veranderingen het by

voeglyke naamwoord braaf in alle naamvallen

ondergaat.

1. Myn BR AAvE zo oN LE ER T goed, - is

gehoorzaam, - en wo RD'r ſteeds opmerk

Zſ242/A67 :

g.. dit is het geluk MYNs BR AAvE N zoons

(of vAN MY N EN BR AA v E N zo oN).

3. AAN MY N EN BRAAvE N zoon betoon ie

myn welgevallen:

4. want ik B EMI N My N EN BRAAvE N zoon.

5. o M v N BRAAv E zo oN! vaar voort, om u

verder beminlyk te maaken:

6. dan kan ik vAN MY NEN BRAAv EN zooN

veel vreugde verwachten.

In dit voorbeeld ziet men, in den eerſten en

vyfden naamval braave, en in de andere naam

vallen braaven zoon. II
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•

II. Nu zullen wy het byvoeglyke naamwoord

lieve voor het vrouwlyk zelfſtandige naamwoord

dochter plaatſen, en eene Moeder ſpreekende in

VOCICIl,
*

/

1. MYNE LIE vE DocHTER BE M1NT de

deugd, - Is bevallig, - en woRDT geacht.

2. dit is het geluk MYN ER L1 E v E Doc HT ER

(of v AN MY N E L 1E v E Doc HT ER). -

3. AAN MY N ELI E v E D o C HT ER ſchenk ik

menigvuldige gunstbewyzen:

4. want IK BEM IN MYNE LIEVE D O CHTE R

teder. w

5. o M Y N E LI E v E D o C H TE R! volhard in het

betrachten van uwen pligt.

6. Dan kan ik vAN MY NE L1E vE DocHTER

veel blydſchap verwachten.

Hier ondergaat het byvoegelyk naamwoord dus

geene verandering: het is in alle naamvallen lieve.

Het meervoudige is volkoomen aan het vrouw

lyk enkelvoudige gelyk. -

III. Wanneer men het byvoeglyke naamwoord,

in dit zelfde voorbeeld, voor een onzydig zelf

ſtandig naamwoord plaatst, dan is het ook byna

aan 't vrouwlyke gelyk: in den tweeden naamval

alleen, mag men ook ſchryven: myns lieven kinds.

1. My N LIE vE KAND BE MINT de deugd; -

2. dit is het geluk My Ns L1 E v EN K1 ND's (of

VAN MY N LIE WE KIND)

s 3.
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3. AAN MYN LIE vE KIND ſchenk ik menige

belooning:
-

4. want 1 K BEM IN MY N L1E v E KIND hart

lyk.

5. o MYN L1E v E K r ND! volhard in het be

trachten van uwen pligt. -

6. Dan kan ik vAN MY N LIE vE KIND veel

vreugde verwachten.

Dat het woordje myn hier geene zagte e ach

ter aan hebben moet, gelyk in het vrouwlyke,

weet gy nu reeds uit het geene te vooren ge

leerd is, over het onderſcheiden gebruik van

myn, myns, myne, mynen, myner: want alle zul

ke woorden, in de Tafel geplaatst, ondergaan

door het byvoeglyke woord geene verandering.

Wanneer men in dit gegeeven voorbeeld het

woordje een in plaats van myn voor het byvoeg

lyke naamwoord plaatst; dan moet er geen zag

te e achter het byvoeglyke naamwoord zyn; dan

zegt men niet, een lieve, maar een lief kind.

Als een byvoeglyk naamwoord voor een manlyk

zelfſtandig naamwoord komt, dan vereischt het

in den eerſten naamval ook ſomtyds eene zagte

e achter aan, en ſomtyds weer niet: dus moet

men ſchryven: de braave zoon; myn braave zoon,

uw braave zoon, zyn braave zoon, en een braaf

zoon. Men zie hier over vAN BoLH U1s,

bladz. 33.

k

V. * * * S. XXXVII,

r V
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S. xxx vII.

Woorden, die in betekenis verſchillen, maar

echter dikwerf verward worden.

Nu willen wy, de verſchillende betekenis nog

aantoonen van veele woorden, omtrent welke door

onkundigen de meeste misſlagen begaan worden;

en welker onderſcheiden gebruik te kennen, ſom

tyds echter van veel belang is, als van

Zich, en hem of haar.

Indien men van iemand zegt by beklaagde

z1 c H; dan duidt dit aan, dat hy zichzelven be

klaagde. Maar zegt men by beklaagde HEM, dan

geeft het te kennen, dat hy een ander beklaagde.

Insgelyks zy beklaagde HAAR geeft mede te

verſtaan, dat iemand van het vrouwlyke geſlacht

eene of meer anderen beklaagde, maar niet zich

zelven. -

Die en de

De is meer algemeen, en die is meer byzon

der b. v. Als men zegt: DE kinderen zyn traag

in 't leeren, dan ziet dit op kinderen meer in 't

algemeen, maar DIE kinderen zyn traag in 't lee

zen, zegt men van eenige kinderen, waar van

men reeds geſproken heeft, of die men nog na

der aanwyzen wil. - Het woordje die heeft meer

nadruk, en is als of men iemand met den vinger

aanwyst. Ziet dit nog nader in een tweede voor

beeld.

*

i



78 Bevatlyk Onderwys in de

beeld. D1E man is een uitmuntend vaderlander,

D I E, met afzien van zyn eigen voordeel, DE al

gemeene belangen des volks behartigt. – Tusſchen

die en de is hetzelfde onderſcheid als er tusſchen

dat en het is. - - - - -

on - Doe en toen.

Het woordje doe geeft eene werking te ken

nen, en toen wyst den tyd aan, wanneer iets

gebeurd is. b. v. Ik DoE nu myn werk met lust,

maar To EN ik krank was, viel my alles moeilyk.

Oudtyds gebruikte men het woord toen nooit,

men ſchreef altyd doe. -

Legt en ligt, of 1 -

leggen en liggen.

Legt en leggen duiden eene werking aan; ligt

en liggen eene rust. b. v. Gy LEGT het boek op

de tafel, en nu LI GT het er op. - Kind! gy

moet dat ſcherpe mes ſebielyk op de tafel LEG

GEN, en dan ſtil LIG GE N laaten.

Dezelve en dezelfde.

Het navolgende voorbeeld kan het onderſcheid

dezer woorden kenbaar maaken. Ik zag iemand

om eene aalmoes vraagen : 't was DE ZELFDE

man, dien ik nog voor korte jaaren, in een koets

zag ryden, en van wien ik u toen een geval ver

haalde, doch DE zE L. v E ontving weinig, omdat

by door zyn eigene ſchuld arm was. "

Zelf
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Zelf en zelfs.

Ziet het onderſcheid in dit voorbeeld: Ik

zE LF werk met vlyt, ook myne buisgenooten,

- ZELFS tot de kleinſte toe.

Na en naar.

Na geeft een laateren tyd te kennen, en naar

duidt ſomtyds eene beweeging aan van de eene

plaats tot de andere, en ſomtyds is het zoo veel

als volgens. b. v. Ik ging NA de andere kinde

ren uit het buis NAAR de ſchool; ik kwam dus

laater dan zy, doch ik had geen ſchuld, want het

was NAAR (of volgens) het bevel van myne Ou

ders. Sommigen ſpellen dit naer, met ae, Olſt

het van maar, droevig, te onderſcheiden.

Ooit en nooit :

immer en nimmer.

Ooit en nooit gebruikt men beide van het ver

leedene, en worden dus onderſcheiden: ik had

NooIT gedacht, dat ik oo 1T met zoo veel ver

maak my in de Nederlandſche taal oefenen zou.

Immer en nimmer gebruikt men beide van het

toekoomende. Het onderſcheid dier woorden bykt

uit dit voorbeeld: indien ik 1MM ER gelegenheid

vinde, om eenen ongelukkigen te helpen, dan wil

ik ben NIMMER myne hulp weigeren.

Tegen of tegens, en jegens.zeg gens, en /

Tegen gebruikt men voor ontmoeten: iemand te

gen
-.
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gen koomen, of iemand ontmoeten, is hetzelfde:

Tegen of tegens drukt ook vyandſchap uit, en je

gend vriendſchap. b. v Edelhart was JE GE Ns

Losbol altyd vriendelyk: Losbol in tegendeel, was

TEGEN S Edelhart altyd wrevelig.

Tot en te.

Tot gebruikt men, om eene beweeging, en te

om eene rust aan te duiden. b. v. De Apoſtel

Paulus reisde vanplaats To T plaats, om het evan

elie van Jeſus Chriſtus te verkondigen, en toen

y eindelyk TE Romengevangengezet wierd, ſchreef

hy nog verſcheidene brieven: als aan de Chriſtenen

T E Galaten, TE Efezen, enz.

Men moet dus in de opſchriften der brieven

niet ſchryven: N. N. tot Amſteldam, of elders;

maar te Amſteldam, enz.

Af en of.

Jantje neem uwen boed beleefd Ar, of de

Meeſter beſtraft u. – Men moet ookafkoop, af

trek, enz. ſchiyven. - - -

Spellen en ſpelden.

Het ſpellen leeren de kinderen, na dat zy de

letters geleerd hebben; en ſpelden gebruiken de

vrouwen in de kleêren. - - -

Vier en vuur.

Vier is een getal (4), en vuur brandt. b. x
w ( ! Err

w º
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Er zaten vier kinderen by 't vuur, en lazen

in nuttige boekjes.

Toren en toorn.

Toren is een hoog gebouw, waar in men klok.

ken hangt, en toorn is gramſchap.

Ai en ei.

Ai is een ſmeekwoord: en ei gebruikt men, om

te eeten. b. v. Lieve Moeder ! A1! geef my toch
626/ E Ie,

Ach en och.

Ach is klaagend, Och ſmeekend. - b. v. AcH

wat ben ik verlegen ! och dat ik redding vonden

Bos, bosch, en bus.

25 Pennen, ſaamgebonden, maaken een bos;

bosch is eene menigte boomgewas; en bus ge

bruikt men, om er aalmoeſſen voor de armen in
te verzamelen, -

Houd, houdt, hout, houw, bouwt.

Zie het onderſcheiden gebruik van alle deze

Woorden in één voorbeeld. -

,, Ik Hou D het eene einde, en gy Ho U DT

,, het andere einde van het ſtuk Ho UT vast,

3, terwyl by er een H o U w met de byl in

,, Houw T.” (K. ST x L.)

F - Hard,

f

v
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e -

-- Hard, hart, en hert. ' -

Hard is het tegengeſtelde van zagt, of week,

dus is een diamant bard: dit woord moet een

d in 't einde hebben, om dat men, hetzelve

verlengende, harder ſchryft, of verharden. b. v.

Het yzer is HAR DE R dan bout. - Hart is b.

v. dat deel onzer ingewanden, 't welk in onze ,

borst geplaatst is. - Hert is een wild dier.

*,

Ken en kan.
*,

Tusſchen ken en kan is groot onderſcheid.

Men mag te recht zeggen: ik K EN vliegen,

maar niet: ik KAN vliegen. Van ken is het

meervoud kennen; van kan is het kunnen. Dus

zegt men: ik ken; wy kennen: ik kan; wy kun

men. Merkt het rechte gebruik nader uit dit

voorbeeld: ik K EN dien man wel, maar ik KAN

hem niet noemen. we

*

S. XXXVIII.

over de zin en ſcheidtekenen.

Iemand, die met verſtand wil leezen en ſchry

ven, moet noodzaaklyk de zintekenen kennen;

en ook weeten, waar, en wanneer men die in

het ſchryven gebruiken moet. - , ,

De tekenen, die men in wel opgeſtelde ge

ſchriften gebruikt, zyn de navolgende: - 2. .
& - - - et Sluit

w- ſ
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. Sluitteken; anders ook Volzin teken;

: Lidteken, of halve Volzinsteken;

; Haflidteken;

, Scheidteken;

? Vraagteken,

! Uitroep- of Verwonderingsteken;

* Samentrekkingsteken;

() Tusſchenredeteken;

,,” Aanhaalingsteken;

* Klemtoonsteken; -

- Koppelteken; -

'Afkappingsteken;

•• Afwendingsteken; -

..... Overſtelpingsteken; -

- Aandachtsteken, of Bekortingsteken,

S Verwyderingsteken (Paragraaf).

Om een recht begrip van deze tekens te heb

ben, moet men noodwendig weeten, wanneer

of in welk geval, elk van dezelve geplaatst moet

worden: en dit zal blyken uit de nadere ver

klaaring van dezelve.

1. Van het Sluitteken. (...)

Men kan dit teken ook Volzinsteken noemen,

Uit de benaming van dit teken ziet men dan

* . E 2 Wall

\
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van zelf, wanneer het geplaatst moet worden;

naamlyk als eene rede of zin vol is, wordt zy er

mede geſloten. b. v. Die wys worden wil, moet

naarſtig leeren. Die gelukkig wenscht te zyn,

moet naar wysheid en deugd trachten. Die ge

zond wil leeven, moet zich voor onmaatigheid

zwachten. Hier ziet gy drie volzinnen naast el

kanderen; elk van dezelve begint met een hoofd

letter, en eindigt met een ſluitteken, gelyk het'.

behoort.

2. Van het Lidteken. ( )

Dit teken moet geplaatst worden achter een

gedeelte of lid van een volzin. Een lid van

een volzin is een gezegde, dat op zichzelven

wel verſtaanbaar is, maar door er iets by te voe

gen nog duidelyker of volkoomener wordt. b.

v. Alles wat God doet is goed: God kan geen

kwaad doen.

Het lidteken moet ook meest altyd geplaatst

worden, als er de woordjes maar, dewyl, want,

omdat, of daarom opvolgen b. v. Een ieder

zal gepreezen worden naar dat zyne verſtandigheid

is: maar die verkeerd van hart is zal tot ver- .

achting weezen Sp, 12: 8. Die gezond wenscht

te leeven, moet maatig zyn: want onmaatigheid

is de bron van veele ziekten, enz.

Dit teken gebruikt men ook wel, als men eenig

afzonderlyk gezegde in zyne rede aanhaalt. b. v.

Onze Meester gaf ons onlangs deze les: men moet

zrachten om elken dag wyzer en beter te worden.

Ik zeide: die les is kort, verſtaanbaar, en nuttig.

-
/ " - /

- 5 3- van
t
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3. Van het Halſlidteken. (;) n

- Dit Halſlidteken wordt geplaatst, als het geen

er op volgt, wat naauwer met het voorgaande

l- verbonden is, dan het geen op een lidteken volgt.

b. v. ,, Men wordt taalkundig, door leezen en op

, merken, door verkeering met beſchaafde menſchen;

, door behulp van een kundig Leermeester, enz.

4. Van het Scheidteken. (,)

Dit teken maakt maar eene kleine ſcheiding

tusſchen op elkanderen volgende naamwoorden,

werkwoorden, byvoeglyke naamwoorden, enz.

b. v. Onze vyf lichaamlyke zintuigen zyn: ge

zigt, gehoor, reuk, ſmaak, gevoel. Eeten, drin

ken, ſlaapen, leezen, bidden, alles heeft zyn tyd.

Den wyzen, magtigen, en goeden God, moet

men dienen, lieven, en looven. Ook wordt dit

teken nog in veele andere gevallen gebruikt, om

eene kleine ſcheiding, in heele of gedeelten van

volzinnen, te maaken: gelyk zelfs uit dezen vol-,
zin te zien is. - t

5. Van het Vraagteken. (?)

Uit de benaaming van vraagteken valt het

r gemaklyk te weeten, wanneer men dit teken

7 plaatſen moet: naamlyk achter ieder vraag. b. v.

Wat nut kan men van de Schoolen hebben? Waar

woonen de Hottentotten? Op boe veele graaden

lengte en breedte ligt de Kaap de goede hoop?

Hoe weet men, dat onze aarderondis? Watgeeft

ons het meeste vergenoegen?

f 3 6. Van

l -
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6. Van het Uitroepingsteken. (!)

Dit teken gebruikt men achter woorden of

volzinnen, die veel klem en nadruk hebben, of

waar mede men zyne verwondering, medelyden,

afkeer, liefde, of andere ſterke aandoeningen

uitdrukt, of waar mede men iemand aanſpreekt.

Men plaatst het dus achter de woorden van ver

wondering, O ! he ! - achter een klagend ach?

of helaas ! - achter een wenſchend och! - een ,

ſmeekend ai ! – een dreigend wee ! - en een

verſmaadend foei! *

Zie hier nog een voorbeeld, waar het achter

hartstocht'yke redenen komt. -

Hoe ſchoon is de avondſtond! hoe lief ſpeelt de

maan door de takjes der-boomen! hoe zagt ſpiegelt

zy zich in dien kriſtallymen ſtroom ! terwyl ver

kwiklyke daauwdrupjes de dorſtige planten dren

ken ! - Hoe groot zyn uwe werken, O Heer?

Gy hebt ze alle met wysheid gemaakt ! bet aard.

zyk is vol van uwe goederen ! Ps. 1 o4: 24.

ge

Nog eens: Helaas, arme menſchen, die uw

vergenoegen in de zonde zoekt ! O! gy rampzali

gen! ai ! keert toch te rugge van uwe dwaasheid,

eer bet voor eeuwig te laat is ! -

7. van het Samentrekkingsteken. ( )

Dit teken draagt dien naam, om dat men het

plaatst boven een lettergreep, dit uit twee let

tergreepen ſamengetrokken wordt, door de weg

Janting van een medeklinker. b. v. Weérland voor

Nederland, vreé voor vrede, weérgaé voor we

dergade; paén voor paden; dadn voor"E
---- --2 Jº
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Deze verkorting komt meest te pas in verſen,

die maat en val hebben: waarin men dus aan

het juiste getal, en tevens aan de kortheid of

langheid der lettergreepen gebonden is.

8. Van het Tusſchenredeteken. ()

Dit teken wordt gebruikt, als men iets tus

ſchen eene rede invoegt, dat er ook kon uitge

laaten worden, zonder den zin te krenken; of

ſchoon men het nuttig oordeelt, om de rede

meer duidelyk te maaken. b. v. Onlangs wandel

de ik in een bosch, en zag van verre een Grysaard

op zyne knieën liggen te bidden; ik naderde lang

zaam; Pius (dit was zyn naam) merkte my niet;

dus had ik gelegenheid om hem te beluisteren; by

bad (6 zao ernſtig) voor den welſtandvan 't Vader

land. - Hier merkt gy, dat, zo de tusſchen

reden weggelaaten worden, de volzin echter nog

verſtaanbaar blyft.

Somtyds gebruikt men ook twee haakjes. [ ]

naamlyk als men iets tusſchen de woorden van een

ander ſchryver invoegt, om den zin wat duide

lyker te maaken: gelyk de Overzetters van den

Nederlandſchen Bybel gedaan hebben; plaatſende

alles wat niet in den grondtekst ſtaat, en echter

nuttig was tot verſtand van zaaken, tusſchen

twee zulke haakjes. -

9. Van het Aanhaalingsteken. (,,”)

Dit teken wordt gebruikt, als men in het

ſchryven, de woorden van een ander aanhaalt,

of een ander perſoon ſpreekende invoert. b. v

F 4 - PS

r
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Ps. 14: 1. in rym: De trotſche dwaas zegt in

zyn boos gemoed: ' daar is geen God ! ” zy dooven

't licht der reden. Hier ziet men het zeggen van

een dwaas, in 't begin en einde, met het aan

haalingsteken gemerkt. Zie voorts Ps. 36: 1, en

elders. - - -

ze

1o. Van het Klemtoonsteken. ( )

Dit teken dient, om aan te wyzen, op welke

lettergreep de klemtoon, of nadruk der uitſpraak,

vallen moet. - - -

Dus is er tusſchen regent en regent een he

melsbreed onderſcheid, ofſchoon die beide woor

den, ten aanzien der letteren, volkoomen gelyk

zyn. Laat dit voorbeeld het nader ophelderen.

Als het R é GE N T , dan wordt de R E G éN T zoo

wel nat als een ander burger, indien zy beide on

derden blooten hemel zich bevinden. Het onder-

ſcheid nu tusſchen regent en regent wordt hier,

door het klemtoonteken, gevoegiyk aangeweezen.

In woorden, die uit de Franſche taal oorſprong

lyk zyn, komt dit teken veel meer te pas dan

in Nederlandſche: als in Committé, egalité; enz.

Hier moet de klemtoon vooral op de laatſte let

tergreep vallen. W. -

11. Van het Koppelteken. (-of:)

-

Dit teken gebruikt men, om lettergreepen,

welke, tot één woord behooren, aan elkanderen

te verbinden, als het geheele woord op het

einde van een regel niet ſtaan kan: men voegt

het dan achter de lettergreep, waar het woord,

afgebroken wordt.' Vooris,

* -

er -
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voorts gebruikt men het, als op 't einde van

een woord een lettergreep uitgelaaten wordt,

die in een volgend woord op 't einde weêr

voorkomt. b. v.. De dicht- zang- en ſpeelkunst

hebben naauwe betrekking op elkanderen. Dit is

zoo veel als of er ſtond: de dichtkunst, de zang

kunst, en de ſpeelkunst hebben naauwebetrekking

op elkanderen. -

Sommigen gebruiken dit teken ook nog in

woorden, die uit twee zelfſtandige naamwoorden

ſamengeſteld zyn: als School-meeſter, brugge-ſtraat,

enz. doch anderen oordeelen, dat dit noodeloos is.

12. Van het Afkappingsteken. ( )

Dit teken wordt gebruikt, als men één of

meer letters voor- of achter van een woord

aflaat: dus. ſchryft men 't in plaats van het; 's

voor des, in 's morgens, 's avonds, 'k voor ik,

in 'k wil niet, een voor eenen; d' voor de: doch

dit laatſte mag niet geſchieden, als het volgende

woord met een medeklinker begint: men"mag

wel eens ſchryven: d'eerſte, maar nimmer: d'

'tweede, d' derde, d' man.

De afkapping geſchiedt meest in verſen, waar

in men zich aan maat en val moet binden.
",

13. Van het Afwendingsteken. ( )

Dit teken dient, om lettergreepen in een

woord van elkanderen af te ſcheiden: dus wor

den Aäron, Iſaä woorden van drie lettergreepen,

en Baäl, geëerd, geërfd, zyn woorden van twee

lettergreepen. - - Y

F 5 14. Van
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, 14. Van het Overſtelpingsteken. (.....)
*

Dit teken gebruikt men in afgebrokene volzin

nen: naamlyk als men iets verhaalt, waar de ſpree

ker, door te ſterke hartstochten, belet wierd,

om alles te zeggen, wat tot een volkoomen vol

zin behoort. - Stel eens, men wilde een'

fellen brand beſchryven, en hoe de menſchen te

moede waaren, toen zy dien in huis ontdekten.

Zulke menſchen zouden, in dat ſchrikbaarend

oogenblik, geene ronde volzinnen ſpreeken, niet

naar buiten gaan, en roepen bedaard: onze huu

*ren en medemenſchen ! ons huis is, door een onge

lukkig toeval, in brand geraakt; ai! komt ſpoe

dig, en helpt ons den brand blusſchen ! - Neen,

zy zouden, vol ſchrik, naar buiten vliegen, en

roepen, als overſtelpt zynde: brand!... brand!...

belpt!... belpt !.... Of wanneer iemand in een'

kolk viel, hy zou niet roepen: Volk ! ik ben by

ongeluk in den kolk gevallen, komt toch en helpt

my er weer uit ! Neen, maar met overſtel

ping; helpt!.... belpt ! . . . . ik verdrink!.... -

# men nu zulke en meer andere afge

brokene ſpreekwyzen beſchryft; dan moet dit

teken geplaatst worden.

15. Van het Aandachtsteken. (-)

Dit teken plaatst men, om meer oplettendheid,

of aandacht, in den leezer te verwekken: te

weeten, als men wat zaakryk ſchryft, zonder de

ſtukken breed uit te haalen, en de volzinnen

echter wat veel nadenken vereiſchen, dan plaatst

men zulk een ſtreep (-) om de vlugge oogen
# . . . . - - - - ' - VV3t

- , .

v,



Nederlandſche ſpel- en taalkunde. 9r ,

wat op te houden, en de gedachten er een wei
nig langer by te bepaalen, w

Ook wanneer men in eene rede eene ſchie

lyke wending maakt, of verſcheidene korte vol

zinnen, van onderſcheiden aard op elkanderen -

volgen laat, maakt men, door dit teken, eene

meerdere ſcheiding of ſluiting van elken volzin,

dan alleen door een ſtip of ſluitteken.

16.Van het Verwyderingsteken.(S)(Paragraaf)

Dit teken ſtelt men boven, of voor, een ſtuk,

het welk iets anders van inhoud is, dan het

voorgaande; of waar door de deelen eener ver

handeling van elkanderen worden afgeſcheiden;

gelyk men uit dit boekje zien kan, 't welk 39

zulke afdeelingen bevat, ieder met dit S teken

boven zich.

Voorts zyn er nog verſcheidene Verkortingen

in gebruik, die men ook moet kennen: als nl.

betekent naamlyk; t... w. te weeten; d. i, dat is;

b. v. by voorbeeld; (g ver. enz.

S. XXXIX.

Rust en ſtemleiding in 't leezen.

By veele zin- of ſcheidtekenen- moet eene -

minder of meerdere rust in 't leezen plaats heb

ben: en by ſommige ook eene onderſcheidene

ſtembuiging. By de ſtreep (-), of het aan

dachtsteken. moet men doorgaans zeer lang rusten.

Het Overſtelpingsteken vordert ook een lange,

rust': als mede het Sluitteken. Het
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Het ſluiten van een volzin, moet ook, door

de buiging der ſtem, op 't einde van denzelven, j

merkbaar zyn, n

By het Lidteken moet men wat minder rusten,

dan by het Sluitteken. /

By het Halſlidteken nog wat minder: en by

het Scheidteken allerminst.

Waar het Vraagteken achter komt, moet ee- l

ne aanmerkelyke rust plaats hebben: ook moet

men de ſtem dan zoo leiden, als of men iemand

wat vraagt.

By het Uitroepteken moet men niet alleen wat

- rusten, maar ook zyne ſtem zoodanig verheffen,

of nadruk byzetten, als by een uitroep natuur

lyk plaats heeft.'

Eindelyk, het geen tusſchen twee halve maant- -

jes ſtaat, moet altyd wat ſchielyker en zagter ,

geleezen worden, dan het andere.

, Voor het overige moet ieder Leerling trach

ten, om maauwkeurig, duidelyk, verſtaanbaar,

en vooral ook om N AT UUR LY K te leezen:

dat is, men moet alles leezen, zoo als de natuur

der zaaken het vereischt. b. v. Men leeze een

boetpſalm, klaagend; het grootsch verhevene,

met verheffing en nadruk; tedere ſtukken, met

eene zagtere en aandoenlyker ſtem, enz. -

Dus doende bereikt men best met het leezen

het rechte #

E 1 N D E.
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P L A A T sv U L L 1 N G.

Eenige meestgebruiklyke zelfſtandige naamwoor

den, door de letters *M. V, O. aangeweezen

( of zy manlyk, vrouwlyk, of onzydig zyu

Aandacht, V.

aanvang, M.

aarde, V.

adem, M.

akker, M.

appel, M.

arm, M.

ampt, O.

angst, M.

Baan, V.

baard, M.

bank, V.

bed, O.

beker, M.

bybel, M.

borst, V.

bord, O.

boom, M.

Daad o V.

dag, M.

dak, O,

dam, M.

deugd, V.

donder, M.

dank, M.

dienst, M,

dyk, M,

drank, M.

Echt, M.

eendragt, V.

eerbied, M.

eeuw, V.

ei, O.

ezel, M.

- eisch, M.

hait, O.

Fabel, V.

flesch, V.

ſluit, V.

feest, O.

filozoof, M.

fontein, V.

*

Gang, MI.

gebed, O.

gebod, O.

God, M.

geest, M.,

genade, V.

grond, M.

Handel , M. º

- hand, V. - *

hals, M,

he
«

-
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hemel, M. lof, M. ， rust, V.

herfst, M. lust, M.

hoed, M. Stem. V.

honger, M. Maan, V. ſpiegel, M.

hoope, V. maand, V.

- magt, V. Tafel, V.

Inhoud, M. mond, M. taal, V. :

inkt, M. mensch, M. turf, M. - -

muur, M, twist, M. J

Jeugd, V. muis, V.

jongeling, M. mode, V. Vreugde, V. | |

Kamer, V. Naam, M. Wagen, M.

kat, V. nacht. M. wandel, M.

kant, M. natuur, V. ' - wereld, V.

kelk, M wet, V. t

kennis, v. Oorſprong, M. weg, M. , ,

klank, V. oorzaak, V. wind, M. * '

kleed, O. winter, M. , "

klinker, M. Pen, V. wensch, M.

kunst, V. plaats, V. –-

- pracht, V. - Ziel, V.

. Lente, V. prys, M. zin, M. s

Jepel, M. * ..." zomer, M.

letter, V. 'Raad, M. , zon, V. -

leugen, M. regen, M. zonde, V.

liefde, V. regel, M. - zucht, M.

Getrokken uit eene grootere Geſlachtlyst van -

L. v AN BoL HU IS, achter den derden druk
e

van het werkje van K. STYL.
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